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25 de ani de singurătate...

...în singularitate

Adrian Sârbu
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E D I T O R I A L E

Al cui este Ziarul Financiar
Sorin Pâslaru, redactor-șef al ZF

D upă 25 de ani, un sfert de secol de existență, după 1 milion de articole, după 6.250 de prime pagini, 
după 400 de anuare, după 6.000 de antreprenori și executivi intervievați la ZF Live, după 1.200 
de conferințe cu 24.000 de speakeri și 200.000 de participanți, după 20 de turnee de business în 

30 de orașe din țară, Ziarul Financiar a devenit un bun public – este ziarul poporului român.
Iar dacă mâine dintr -un motiv sau altul s-ar putea întâmpla ceva, poporul român de business ar trebui 

să � e destul de deștept și de responsabil, mai mult  – din păcate – decât poporul sportiv, să intervină și să-l 
susțină. Pentru că nu poți trăi fără su� et. Iar Ziarul Financiar este su� etul businessului românesc.

Cu bunele și cu mai puțin bunele lui, cu stânga, cu dreapta, cu cashul, cu cardul, cu multinaționala, cu 
chioșcul, cu micul, cu macdonaldsul, cu șaorma și ciorba, cu tableta, cu cimentul, cu Loganul, cu Fordul, cu 
grâul, croissantul, gazul, benzina, cu RPA-ul, cu AI-ul sau cu ce-o mai � .

Abia când te uiți în urmă un pic, așa cum un schior se uită în susul pantei și dacă este începător îl cam ia 
amețeala la gândul de unde vine, atunci vezi că vii dintr-o gândire înaltă care vedea departe, departe.

Financial Times are 135 de ani de la apariție, iar Wall Street Journal are 134 de ani. Inițial au fost niște foi cu 
date despre evoluția acțiunilor de pe bursă, care nu incomodau deloc marile ziare. Ziarele mari ale lumii sunt 
mult mai vechi. The Times, ziarul aristocrației britanice, are 238 de ani, iar The New York Times are 172 de ani.

Financial Times și Wall Street Journal – la început nu se chemau chiar așa – veneau cu datele de bursă. De 
aceea în continuare cei mai importanți indici bursieri ai lumii sunt Dow Jones, născocit chiar de fondatorul 
Wall Street Journal, și FTSE, așa-numitul Footsie, născocit din alianța dintre Financial Times și London Stock 
Exchange – adică Financial Times Stock Exchange.

Wall Street Journal avea patru pagini în 1889 și în afară de cotațiile de ieri sau din acea zi dacă se livra 
după-amiaza cea mai tare rubrică era „Morning Gossip”.

Nu m-am gândit niciodată că o să � u ziarist, deși acum când tastez îmi dau seama că am fost familiarizat 
de mic cu mașina de scris a mamei, de meserie gre� er. Literele de la tastatură păstrează așezarea de la mașina 
de scris. Poate că în mod subliminal am fost atras de această meserie tocmai pentru că era interesant să scriu 
la mașină și mi-a rămas în cap zgomotul sacadat al tastelor de la mașina de scris? Pe la 3-4 după amiaza în 
redacție, când toată lumea „își varsă icrele”, adică scrie ce-a a� at în ziua aia pentru ziarul de a doua zi cu deadli-
ne-ul în cap, într-o redacție este un concert al tastaturilor. Lovituri mai puternice sau mai � ne. Un oftat venea 
în spatele meu, de la o colegă care ținea în � ecare zi pagina de bănci cu cel puțin trei articole semnate și scria 
cu o râvnă mai mare decât o cooperatoare îndrăgostită de șeful CAP-ului.

„Cum scrieți voi? Ia spuneți, cum faceți?” La etajul 7 al binecunoscutei clădiri de birouri de pe Pache 
Protopescu, geamul dădea spre bulevard. Abia respirai la o masă de ședință cu 10 oameni pe stânga, 10 pe 
dreapta. „Când scrii trebuie să arzi nene, să te mistuie scrisul!.”

Cine s-ar �  gândit la asta? Nu te gândeai, dar o făceai instinctual. Trebuia să arzi la 4 în � ecare zi, dar com-
bustia venea greu. Se făcea 6, mainul de ziar era la tine, și Corina iar întreba: „Tot nu te-ai apucat de scris? Scrie 
măcar ceva înainte și după aia mai dai alte telefoane”. Deadline, deadline, deadline. 25 de ani de deadline. Main, 
caption, lead, șapou, bref, supra, tifetz, trimitere, DTP, apoi home page, scrolling down, vieweri, useri, organici. 
Numai BT era în românește: bun de tipar. Din 2005 încoace, BT pentru 4.500 de ziare.

Îmi plăceau ziarele. Înainte de '89, almanahurile și revistele erau mai interesante. Erau mai libere. „Cuteză-
torii”, revista elevilor, nu intra în cutia poștală - era îndoită în patru, abia încăpea, se mai rupea. Dar mirosea a 
cerneală bună și a tipar proaspăt. Benzile desenate nu erau cu Pif și Paf, eroii nu erau Rahan. Eroii erau elec-
tricienii care se urcau la 50 metri înălțime să instaleze cablurile de curent. Și cum se leagă treaba: azi mergi la 
șpriț la listarea Hidroelectrica. Atunci, baraje sau noi linii de înaltă tensiune, astăzi prima pagină este ținută de 
listarea la bursă.

După '89, hărmălaia. La 10 seara mi se arunca pe pat ziarul scos din geanta diplomat a tatei, care venea 
după tura de zi. Curierul Național – cu o caleașcă elegantă pe frontispiciu, Țara lui Fănuș Neagu, Ora lui Cata-
ramă, Expres-ul lui Cristoiu și Nistorescu.

1994, Grozăvești, căminele Universității. Politică și ziare. Un a� ș de la Cronica Română - angajăm redactori. 
Mergem trei inși, undeva în spatele pieței Unirii. Secretară, birou de sticlă, mochetă. Primul, astăzi cercetător 
în matematică în România, cu doctorat în SUA, a fost respins de la cerere – scria prea urât. Eu mă bâlbâi în fața 
lui Horia Alexandrescu – ce vrei să � i, redactor sau reporter? Care o �  diferența, mă întrebam... Reporter, spun... 
Bine, du-te pe stradă și scrie ce vrei, despre ce vrei. Bine. Vin cu un text. Eșec. Al treilea știa ce vrea – redactor 
politic. Prinde jobul. Era un star al Grozăveștiului. Mergea la conferințe de presă la PNL, la Alianța Civică. Astăzi 
este un star al consultanței � nanciare în America.

„Păi de asta nu te-am luat, că tu nu erai bun de reporter, erai de redactor” – râde Horia Alexandrescu 15 ani 
mai târziu la o masă la Casa di  David, la un eveniment.

Ca să dai la ASE, îți dai seama că trebuie să devii familiar cu termenii de business. Și începi să citești cu 
atenție Capital, o forță a presei de business în anii '90. Iar suplimentul săptămânal Observator Financiar de la 
România Liberă anunță în 1998 un concurs pentru redactori. Ce ar �  dacă?... Ești chemat la concurs, la Casa 
Presei Libere. Corectezi un pic arogant una din cerințe, dar ești iertat. Și angajat. Angajat? Nu, ești „la acord”. 
Ești plătit după suprafața articolului care era semnat de tine. Ai dreptul să stai într-o mică încăpere – secția 
economică. Abia prinzi un scaun. Aglomerat, dar ai terminal Reuters cum nu ai mai avut niciodată de atunci 
încoace și Financial Times, din care înveți engleză, pentru că nu ai făcut decât rusă și franceză la școală. Te 
amăgești spunându-ți că tu nu aparții lumii jurnaliștilor, ci lumii celor cu care te întâlnești: CEO, directori, 
avocați.

Prima știre are 8 rânduri. Un bref. Oau. Debut. Nici nu-l vezi pe Băcanu, directorul și disidentul, dar Ficeac, 
redactorul-șef, izbește o dată ușa de perete și întreabă cât costă un tractor. Hmm. Nu ridică nimeni două dege-
te. „Aici e secția economică sau culturală?.” Realizezi că e de făcut pârtie în presa asta.

Acoperi evenimente. Presa de business te-a familiarizat cu conceptele din economie, acum cursurile de 
la facultate îți oferă un atu ca jurnalist de business. Ai conversație cu mari avocați care proiectau ceea ce se 
numește azi Arhiva Națională de Valori Mobiliare, cu primul fond de investiții cu capital de risc, cu � rme de 
leasing. Scrii despre factoring, despre forfetare.

Vezi un anunț la ASE în 1998: Ziarul Financiar angajează redactori. Erai deja la România Liberă. Nu-ți bați 
capul. Spre sfârșitul lui 1998 și începutul lui 1999, începi să iei Ziarul Financiar. Hopa. Chiar un Financial Times 
pe românește. Nu datorită hârtiei roz. Ci prin felul cum e scris și paginat. E un tot. E o cadență care îți răsună în 
minte la � ecare articol. Lead. Paragraf, paragraf. Organizare, ierarhizare, titluri scurte, percutante, explicații foto 
inteligente. Gra� ce, tabele. „Angajăm redactori”. Trimiți CV-ul pe fax de la Poștă. „De cine să întrebe, cum ați 
spus că vă numiți?”, întreabă din nou colegul din Grozăvești al cărui telefon mobil l-am trecut pentru contact.  
Vasiliu, Mihnea Vasiliu! Publisherul în blugi, în cămașă cadrilată și cu mânecile su� ecate n-are timp prea mult 
de discuții la interviul de angajare. Scoți drept argument un teanc de cărți de vizită - astea sunt sursele mele. 
Da. Intri într-o redacție cum ai văzut în „Toți oamenii președintelui”. Occident. Dar trei luni nu ai biroul tău. Scrii 
de mână, plătești transcrierea în Grozăvești și vii cu articolul pe dischetă. Încet, încet, îți faci loc.

1999 trece ca o furtună. Un an de atunci, câți zece de azi. Într-o cămăruță la DTP Dana, Michi, Marcel 
făceau ziarul. Hai, mai repede. Dă la corectură. Schimbă titlul. Refă șapoul. Ce e trimitere sus în dreapta? Cine 
face indexul?

2000. „Cum îi spunem măi la asta?” „BCR înghite cu noduri Bancorex” Titlul contează, domnule, 50% din 
articol. Ilie Șerbănescu își dictează articolele și nu înțelegi cum o face. Nu înțelegi atunci. „Du-te, domnule, și 
distrează-te”, îți spune când pe scări la 8 seara tot mai insiști să dezbați un subiect geostrategic.

Trust. Mare. Mii de oameni. Work-shop-uri. Ce faceți cu Ziarul Financiar, că pierde bani? Hai mai bine să 
facem un canal de sport! „Ce face băiatul ăla al vostru – nu știe să scrie un reportaj?!” (era vorba despre Radu 
Stoica, reporterul nostru pe Bursă care a ajuns ulterior director � nanciar la Lidl România, iar acum este mana-
ging director pentru Deichmann pentru Europa Centrală și de Est, responsabil de 10 țări) .

Vin și pleacă oameni. Schimbăm la 2-3 ani sediul, dar con� gurația redacției ca structură rămâne aceeași. 
Aici companiile, aici bursa, acolo evenimente, acolo politic, acolo engleza, acolo După Afaceri, titlu născocit la 
un brief ad-hoc al tipului în cămașă cadrilată: dați-mi un nume de supliment de lifestyle dar care să conțină și 
business. Și îi dau După Afaceri – mergi la un bar, la o expoziție sau joci un bridge după afaceri, adică după ora 
6, dar le și urmărești, te inspiri și ești după afaceri, adică te interesează businessul nonstop.

Pasul Ispir-Badea, cu scaunele apropiate spate în spate între două rânduri de mese îngrămădite, rezistă. 
Un aparent haos în � ecare zi, dar în � ecare zi ziarul iese.

Nu avem loc destul în redacție nici când e creștere economică pentru că vindem publicitate și mai năs-
cocim noi suplimente lunare sau săptămânale și e nevoie de oameni deci de spațiu, nu avem loc destul nici 
când economia e în recesiune și vânzările scad, pentru că trebuie să renunțăm la spațiu.

Până în 2003-2004, creștem, dar nu avem un produs far, cum deja aveau alții pe piață. În 2004 facem un 
anuar frumos: România 2010. Vizionari în business. În 2005 născocim Top 100 companii valoroase. Încep să 
se lege conferințele. Primele, cu Lucian Mândruță. „De ce punem atâtea cifre în pagini? Oamenii se plictisesc 
de cifre ..-)” „Lucian, ai noștri asta vor, ei mănâncă cifre pe pâine”. Dar Lucian vrea cifre și lei întruchipați, nu doar 
în logoul ziarului. Și negociază să aducă pe scenă la Hilton, la prima gală ZF, în 2003, un leu pe scenă. 400 $ 
costă. Îl aduce. La ușa hotelului, managerul e surprins complet. „În niciun caz”. Nu înțelesese că este vorba de 
un leu în carne și oase. „Nu am asigurare dacă mânâncă vreun invitat -)”.

După Top 100 valoroase apar Cei mai mari jucători din economie, apoi Whos’s who in business - Cei mai 
importanți 1000 de oameni de business. Începem să contăm. Economia crește. Privatizări, tranzacții. Unele 
conferințe nu încep până nu vine un jurnalist de la ZF -). Vin Galele ZF. Sute de oameni. Premii. În 2008, piața 
este la apogeu. Suplimentul ZF Real Estate are 60 de pagini în octombrie 2008. Ziarul face 1 milion $ publici-
tate print într-o lună în toamna lui 2008.

Vine criza. ...2010 schimbăm registrul. Suntem împinși de forțe superioare pe video. „Faceți video!, ăsta 
e viitorul”. ZF Live. Stângaci. Dar simțim piața. Antreprenoarele tinere fac rating de zece ori mai mare decât 
macroeconomiștii. Vine timpul start-up-urilor. Conferințe, zeci, anuare, suplimente, turnee prin țară. Schim-
băm echipe de vânzători, de marketing și de evenimente. Dar învață.  Regula celor 3 S pentru un eveniment 
– speaker, sponsor, sală. Toate sunt legate, trebuie să mergi concomitent cu toate trei odată. Campioni în bu-
siness. Capitalul privat românesc. Branduri românești. Investiți în România. Gale cu Roland Berger (el însuși), 
cu Michel Camdessus, fost șef FMI, cu jurnaliști de la Financial Times, de la The Economist, cu profesori de la 
Oxford. Nu facem bani cât prestigiu avem.

Pandemia. Cum facem gala? Transformăm un minus în plus. Invitați speciali: 20 de români expați cu 
poziții de miliarde de euro/dolari/yeni în toate țările lumii. Prin Zoom. Romanians Going Global. Azi, Japonia, 
octombrie 2023, la lansarea primului whiskey românesc, la Tokio. „Vă cunosc”, spune un român manager la 
Coca-Cola Japan responsabil de vânzări de 8 miliarde de euro pe an. „Am fost invitat la gală acum doi ani”. Bun.

Marriottul devine casa noastră, așa că aici e locul unde ajungem să scriem, inclusiv să încheiem acest 
articol, după ZF Summit Digital. 70 de evenimente ZF anul acesta numai până în noiembrie.

ZF Live s-a clonat. Zilnic 7-8 emisiuni. 9.30 AM Deschiderea de azi (tot dublă semni� cație, ca la După 
Afaceri – deschiderea de la bursă și deschiderea de la o partidă de șah: Pion D3. La bursă e ca șah, contează 
enorm deschiderea). Emisiuni până la 19.00, ZF IT Generation – aici vezi în desfășurare start-up-urile din IT.

Topicuri noi: Eeconomia verde, sustenabilitate, biciclete.
Ora 18.45, Marriott. Lucian, editorul video, vrăjitorul transmisiilor video care știe cu ochii închiși ce cablu 

a ieșit dintr-o mufă, dintre zecile de cabluri care ies ca lianele din junglă din 20 de aparate pe care le are la o 
Gală ZF, își încheie ziua de ZF Digital și pleacă, cum altfel, cu un ecran la subsuoară. Seara se așează pe Bucu-
rești. Murmurul lobby-ului de la Marriott face loc unui vals care răsună din sala Constanța. „Sânge vienez”, de 
Johann Strauss Fiul, îmi spune pianistul care așteaptă să-și facă numărul său. Fiecare, la rândul lui. La rândul lui. 
„Au suivant! Au suivant!”. Jacques Brel, où est-tu?

Ce ne așteaptă 
în următorii 25 de ani! 

Avem nevoie de un PIB de 1.000 de 
miliarde de euro.  Cine îl va face?

Cristian Hostiuc, directorul editorial al ZF

Z iarul Financiar a traversat o perioadă absolut fabuloasă din punct de 
vedere economic și al businessului, din punct de vedere politic și social, 
din punct de vedere tehnologic. Nu cred că a mai fost o perioadă atât 

de scurtă în care să se întâmple atât de multe lucruri: deschiderea granițelor 
și globalizare, creșteri economice spectaculoase urmate de crize puternice,
dobânzi cu minus, o pandemie, iar acum războaie în toată regula.

Acum 25 de ani, când Ziarul Financiar s-a lansat, nu știam cum va arăta și ce ne 
va aduce viitorul, speram însă să � e mai bine decât era atunci din punct de vedere 
politic, economic și social. Anii ’90 au fost cumpliți, economia nu a crescut deloc, 
ci dimpotrivă, lumea era chiar foarte nemulțumită, pentru că așteptările de după 
căderea comunismului și apariția capitalismului fuseseră înșelate. PIB-ul era la 
35 de miliarde de dolari, iar salariul mediu de-abia ajungea la 150 de dolari, în 
condițiile în care chiria în București pentru o garsonieră era 50 de dolari. Nu eram 
nici în NATO, nici în Uniunea Europeană și ne întrebam ce va urma. 

După 25 de ani cred că suntem mult mai bine decât ne-am �  așteptat: 
economia României produce un PIB, adică o valoare adăugată, de 320 de 
miliarde de euro, salariul mediu a ajuns la 900 de euro, dimineața ne putem urca 
într-un avion, iar seara putem reveni acasă cu numai 50-80 de euro. 

Cu toții știm trecutul, suntem buni să-l povestim și să-l analizăm, dar ce va �  
în viitor? 

Pentru a marca cei 25 de ani, tema aniversării din acest an a fost de a vedea 
ce va �  în următorii 25 de ani. Bineînțeles că nu ne-am propus strict să ne gândim 
la 25 de ani, ci cum vor �  următorii ani, pentru că acum totul se proiectează și se 
bugetează în perioade scurte de timp, deoarece succesiunea de evenimente cu 
impact este mult mai rapidă. Glumind, peste 25 de ani noi (sau cel puțin eu) vom 
�  la pensie. Este ceva inevitabil/implacabil.

Cred că următorii ani - mai degrabă de peste 10 ani, încolo – vor �  marcați 
din punct de vedere economic, social și politic de începerea ieșirii la pensie 
a decrețeilor (1965-1979), adică cea mai numeroasă generație, cea mai bună 
generație, generația care a dus economia și companiile înainte din ’90 încoace. 
Iar acest lucru va aduce o schimbare majoră în societate din toate punctele de 
vedere.

• Această generație va cere pensii mai mari, pentru a încerca să-și mențină 
cât de cât nivelul de trai actual. Pensiile actuale nu acoperă așteptările generației 
decrețeilor, așa că, din punct de vedere politic, decrețeii vor vota partidele care 
vor promite și vor da pensii mai mari. 

• Dacă acest lucru înseamnă un necesar de venituri mai mari la buget prin 
creșterea taxelor și impozitelor, atunci așa va � . Cred că anii cu � scalitate redusă 
la nivelul companiilor se apropie de sfârșit. 

• Generația decrețeilor va încerca să lucreze mai mult pentru a-și menține 
nivelul de trai. Va �  extrem de greu să cobori de la 2.000 de euro pe lună la o 
pensie de 800 de euro, ca să dau un simplu exemplu. Viața va deveni mai scumpă. 

• Generația decrețeilor va cere servicii publice mai bune, în primul rând 
medicale, iar acest lucru va face ca tema sănătății să � e majoră în dezbaterea 
publică. 

• Pentru a satisface aceste lucruri, economia trebuie să crească mai mult și 
mai repede, dar întrebarea este care vor �  noile motoare de creștere. Fostele 
țări comuniste, iar aici includem și România, au crescut din punct de vedere 
economic datorită investițiilor străine, datorită integrării în � uxurile economice 
globale, datorită sutelor de miliarde de dolari și de euro care au intrat pe piață 
în aceste țări. Aceste investiții străine sunt înlocuite acum parțial de fondurile 
europene date de Bruxelles, care ar trebui să refacă infrastructura publică de 
transport, medicală, de învățământ și infrastructura instituțională si informatică 
a statului. 

• Investițiile străine se vor reduce și vom vedea multinaționale care vor ieși de 
pe piață, nu că piața românească nu ar �  bună, ci pentru a acoperi datoriile făcute 
la centru. Întrebarea este cine va lua locul acestor investiții. Este pregătit capitalul 
românesc privat și de stat să ia locul multinaționalelor? Asta va �  o temă extrem 
de prezentă în societate, pe fondul creșterii retoricii naționaliste. 

• Companiile românești se pregătesc să facă schimbul de generații. Cine va 
lua locul fondatorilor care au avut relațiile, determinarea și ambiția de a crea un 
business? Cei care vor prelua conducerea – � e că sunt urmașii fondatorilor, � e că 
sunt manageri profesioniști – vor avea puterea să ducă companiile mai departe, 
sau soluția va �  de vânzare a lor? Iar în acest caz, cine vor �  cumpărătorii? 

• Schimbările tehnologice sunt și vor �  extrem de rapide și s-ar putea ca 
generația decrețeilor să nu le mai facă față. Oricum le fac față din ce în ce mai 
greu celor din generația Z, care intră acum în câmpul muncii.

• Noile generații au alte așteptări, mai sociale și mai socialiste, capitalismul va 
�  bun atâta timp cât va �  împărțit cu mai mulți. Va �  o presiune din ce în ce mai 
mare pentru împărțirea pro� turilor, pentru împărțirea bogăției acumulate de unii 
și alții, pentru taxe și impozite mai mari.

• Aceste generații își vor permite aceste solicitări, revendicări, pentru că 
pornesc cu o bază materială mai ridicată și nu sunt “� ămânzi”, așa cum au fost 
părinții lor. Acest lucru deja se vede în societate. 

• Generația decrețeilor va dori mai mult entertainment când va ieși la pensie, 
adică decrețeii vor dori să se plimbe în lume și vor avea nevoie de bani. În aceste 
condiții, vor lăsa mai puțini bani copiilor și nepoților. S-ar putea să-și fructi� ce 
proprietățile imobiliare acumulate pentru a avea bani să se plimbe. Cu 200.000 
de euro, cât ar valora un apartament peste 10 ani, mai poți să prinzi un deceniu 
de plimbări în lume. 

Vom vedea peste 10-25 de ani câte din lucrurile pe care le-am scris mai sus 
se vor întâmpla. Dar pentru ca o parte din ele să se întâmple este nevoie ca 
economia României să crească - de la 320 de miliarde de euro la 600 de miliarde 
de euro în 10 ani și la 1.000 de miliarde de euro în 25 de ani. 

Dar întrebarea este dacă economia, dacă � rmele, dacă antreprenorii, dacă 
investitorii, dacă guvernul, dacă partidele politice care vor �  la guvernare vor avea 
puterea să ducă economia la acest nivel. Pentru asta cei care vin după noi vor 
trebui să � e mai buni ca noi. 
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„Fabrica” din 
spatele unei idei

Dana Ciriperu, redactor-șef ajunct al ZF

ZF 25 de ani este despre oameni.
Despre o echipă senzațională de jurnaliști.
Despre prima, a doua și deja a treia generație de 

antreprenori ai României.
Despre manageri care în 1998, când s-a lansat ziarul, erau 

adolescenți, proaspăt absolvenți de facultate, angajați în 
întreprinderi de stat. 

Împreună ați dezvoltat o țară. 
V-am provocat din nou în acest an să scriem un mesaj 

pentru cei care vin din urmă, pentru tinerii din țară și din afara 
ei, pentru viitor. 

Și ce mesaj a ieșit! Doar să vă acordați răgaz să îl citiți. Merită!
În spatele celor 48 de pagini pe care le răsfoiți astăzi se a� ă 

mica noastră fabrică de idei. Roxana a venit cu propunerea unui 
“message in a bottle”, cu ideea de a privi spre viitor. Pe linia de 
producție ne-am așezat apoi � ecare: Alexandra, Alina, Claudia, 
Mircea, Edi, Bogdan, Liviu, Cristina, Flori, Mădălina, Mirabela, 
Miruna, Georgiana, Ramona, Roxana, Sece.

La “controlul calității” au fost Ovidiu și Dana, designul și 
ambalarea merg de câțiva ani la Cami. De marketing, ca de 
� ecare dată, se ocupă Cristina și Oana. 

De la � ecare dintre ei învăț mereu câte ceva nou și le 
mulțumesc. Interacțiunea din “fabrică” naște idei, dezbateri, 
comentarii. Rămânem în priză, ancorați, atenți. 

Ce v-am întrebat?
 Cum vă pregătiți pentru următorii zece ani?

 Cum vedeți evoluția sectorului de activitate din
care faceți parte în următorii zece ani?

 Vă amintiți de un titlu din ZF, o imagine, un
editorial, o sursă de inspirație care să fi contat în
vreun fel pentru dumneavoastră în acești 25 de ani?

 În final, cum va arăta România în următorii zece
ani? Vă invităm să scriem un „message in a bottle”,
un mesaj pe care o nouă generație îl va citi și după
care se va ghida în următorul deceniu.

Citiți în paginile 4-17 și 40-48 ce ne-ați răspuns.

La aniversarea de 25 de ani a Ziarului Financiar, cu unii dintre 
noi trecuți de 40 de ani, cu alții mai tineri decât ziarul, îmi dau 
seama cât de valoroasă este această echipă din “fabrică”. 

Și mă întorc la oameni, la modul în care poți construi și 
dezvolta dacă ai cu cine. 

Voi construiți, dezvoltați, creați pentru că ați știut, printre 
multe altele, să formați echipe.

Din echipele pe care le-ați construit, unii s-au desprins și au 
devenit antreprenori la rândul lor. Au creat afaceri de la zero. 
Dezvoltă o țară. 

Sunt astăzi în România peste 800.000 de companii, 
majoritatea microîntreprinderi. Firme mici sunt cam 50.000, 
mijlocii vreo 8.000, iar � rmele mari sunt 2.000. Împreună sunt 
un ecosistem, iar în ultimii ani vedem din ce în ce mai des că 
relațiile din acest ecosistem funcționează.

Iar în tot acest ecosistem resursa de bază și cea mai valoroasă 
este cea umană. Dacă suntem atenți la ea, vom continua să 
dezvoltăm o țară. 

ZF 25 de ani este despre oameni. 



PUBLICITATE



4

VINERI    •    17 NOIEMBRIE    •    2023

Dragoș Pavăl
fondator și CEO al Dedeman 

„V iitorul businessului va �  plămădit cu grijă de către generația 
următoare. Copiii mei, Karina și Darius, s-au alăturat deja echipei 
noastre, aducând cu ei un su� u proaspăt, o viziune îndrăzneață și 

ambițioasă, fundamentate pe competențe dezvoltate în instituții de învățământ 
de prestigiu din străinătate. Sunt foarte implicați în tot ceea ce fac, foarte dornici 
să învețe și abundă în potențial. Toți tinerii din cadrul companiei onorează istoria 
și îmbrățișează aceleași valori care stau la temelia afacerii noastre. Cu încredere 
fermă în abilitățile lor, avem în vedere extinderea businessului în afara granițelor 
României în următorii ani, direcție în care am făcut deja primii pași, păstrând 
totodată spiritul inovator și principiile etice care ne-au de� nit și ne-au călăuzit 
întotdeauna. Cu toate acestea, angajamentul nostru în România va rămâne 
același, continuând cu inițiative de bine pentru comunitate și investiții care să 
contribuie la dezvoltarea țării noastre.

În decursul ultimelor două decenii și jumătate, România a evoluat semni� cativ, 
iar pe multiple fronturi, această transformare a fost radicală, luând în considerare 
moștenirea lăsată de perioada comunistă, ideologie care s-a in� ltrat adânc 
în � ința noastră națională. Momentele aderării la NATO și, ulterior, la Uniunea 
Europeană s-au dovedit a �  repere esențiale, catalizând progrese considerabile în 
economia locală prin deschiderea de noi perspective și oportunități în ceea ce 
privește investițiile, schimburile comerciale, digitalizarea și evoluția tehnologică. 
Evident, probabil că ar �  fost posibile realizări mai ample, dar ceea ce am reușit 
să atingem până acum este de-a dreptul remarcabil, conturând premise solide 
pentru un viitor promițător.

Dan Șucu
fondator al Mobexpert 

S untem aici pentru că știm să construim și am reușit să construim ceva 
în viață. Am avut tenacitate, competență, dorința de a reuși și ce ne-am 
propus am realizat. Însă, unii dintre noi, de 30 de ani, alții, de mai puțin, 

facem și o greșeală majoră. Uităm că tot ceea ce am construit trebuie să � m în 
stare să și apărăm pentru că nimeni nu ne apără. Nu poate pixul unui politician 
să reprezinte viitorul sau existența � rmei tale. Tu trebuie să lupți pentru ea. Tu 
ai creat-o și e obligația ta să lupți pentru ea. 

În 2009 a început criza, iar multe societăți care nu văzuseră niciodată până 
atunci o scădere a cifrei de afaceri s-au trezit cu o scădere la jumătate a cifrei 
de afaceri pe care o aveau cu un an înainte. Toți din mediul privat au început să 
taie costuri, salarii, investiții, a fost o perioadă groaznică. În mediul de stat nu 
se întâmpla nimic, aceleași salarii, aceleași prime, aceleași noi angajări etc. Iar în 
2010 s-a ajuns la fundul sacului și a crescut TVA de la 19% la 24%. Atunci, peste 
100.000 de � rme care erau pe marginea prăpastiei au fost împinse în prăpastie. 
E treaba noastră să ne apărăm. 

Există două instituții esențiale pentru ca noi (oamenii din business - n.red.) 
să ne simțim cu adevărat în siguranță, să ne dezvoltăm afacerile și să construim 
un viitor. Acestea sunt Confederația Patronală Concordia și Ziarul Financiar-
Business Magazin. De acestea avem nevoie ca să mergem înainte, să construim 
și să ne apărăm ceea ce am construit deja. Și Concordia și Ziarul Financiar au 
nevoie de noi. (Declarațiile au fost făcute într-un interviu exclusiv pentru ZF)

În decursul ultimelor două decenii și 
jumătate, România a evoluat semnificativ, 

iar pe multiple fronturi această transformare 
a fost radicală, luând în considerare 

moștenirea lăsată de perioada comunistă, 
ideologie care s-a infiltrat adânc în ființa 

noastră națională.

Uităm că tot ceea ce am construit 
trebuie să fim în stare să și apărăm pentru 

că nimeni nu ne apără. Nu poate pixul 
unui politician să reprezinte viitorul sau 
existența firmei tale. Tu trebuie să lupți 

pentru ea. Tu ai creat-o și e obligația ta să 
lupți pentru ea.

DACĂ ÎN URMĂ CU 25 ANI SALARIUL MEDIU NET ERA DE

104 LEI/LUNĂ,
ÎN AUGUST 2022 ACESTA A AJUNS LA 

4.531 DE LEI NET

  INFLAȚIA 

LA 40,6% AJUNSESE 
INFLAȚIA ÎN 1998, 
DUPĂ UN CARUSEL 
NEBUN CARE O 
URCASE PÂNĂ LA 
151,4% CU DOAR 
UN AN ÎN URMĂ, CU 
VÂRFURI ȘI DE 300% 
ÎN UNELE LUNI. LA 
DOUĂ CIFRE A AJUNS 
INFLAȚIA ȘI ÎN 2022, 
DAR S-A REÎNTORS 
SUB ACEST PRAG ÎN 
ACEST AN. 

5.000
de euro costa în 1998 un apartament cu două camere într-un cartier 
semicentral din București, cum ar fi cartierul Vitan. Zece ani mai târziu, la 
debutul recesiunii, același apartament se vindea cu 120.000 de euro, acela 
fiind momentul în care piața rezidențială a ajuns la vârf, după care a luat-o la 
vale. Astăzi, prețul trece de 100.000 de euro pentru un apartament cu două 
camere dintr-o zonă semicentrală, deși numărul celor dispuși să cumpere a 
scăzut în contextul creșterii dobânzilor la creditele ipotecare.

SILVIU POPOVICI, 
CEO, PEPSICO EUROPE

România este foarte 
importantă pentru 
PepsiCo și aș vrea 
să știu că este și 
mai importantă. Iar 
investițiile care le-am 
făcut în ultimii 10 ani 
și deciziile pe care 
le-am luat recent 
sunt parte din acest 
proces de a face 
afacerea noastră în 
România mult mai 
mare și mult mai 
puternică.
Și ne uităm la România. Dacă 
mergeți în Grecia și veți 
cumpăra o sticlă de Lipton sau 
de Pepsi, o să vedeți că este 
produs în România. Grecia 
este doar o țară din cele 18 în 
care exportăm din România în 
momentul de față. Aș vrea să 
văd Pepsico România având 
un rol și mai mare, nu atât prin 
vânzări, dar  și prin modul prin 
care participă la transformarea 
industriei de mâncare și băuturi. 

Aș vrea să știu că în România, de 
acum în 10-15 ani, majoritatea 
băuturilor răcoritoare vor fi 
absolut fără zahăr și vor avea 
majoritatea ingredientelor 
naturale, dar un gust excelent. 
Și aș vrea să știu că și snackurile 
vor avea un gust excelent și vor 
avea mult mai puțină grăsime 
și sare. Și când o să discut cu 
nepoții mei, o să pot să le spun: 
uite, aici am contribuit și eu. 
Am trecut prin schimbarea asta, 
acum 20-30 de ani era cu totul 
și cu totul altfel. Motivul pentru 
că acum este mult mai bine și 
pentru care industria alimentară 
a fost complet transformat în 
România și în Europa s-a datorat 
puțin și mie. 
(Declarațiile au fost făcute într-un 
interviu exclusiv pentru ZF)

Acum 25 de ani, 
la nivel național 

erau 113 kilometri 
de autostradă în 
România, între 

București și Pitești, 
un tronson care a 
fost însă construit 

înainte de 1989. 
La finalul anului 
trecut, România 

avea 990 de 
kilometri de 

autostradă, orașele 
din vestul țării - 

Deva, Timișoara și 
Arad – erau cel mai 
bine conectate cu 
vestul, iar borna 

de 1.000 km a fost 
depășită chiar în 

acest an.

De la 1.000 de puncte la debutul din 19 septembrie 1997, indicele 
BET ajunsese pe 16 noiembrie 1998 - când prima pagină a Ziarului 

Financiar vedea lumina zilei – la doar 365 de puncte. Astăzi 
indicele principal BET se tranzacționează la circa 14.200 de 

puncte și vine dupa un nivel istoric în septembrie. 

Cel mai longeviv emitent din BET este Banca Transilvania, care se 
află în structura indicelui din anul 2000. La momentul lansării, 

cea mai mare pondere în indicele BET o avea Oltchim (25,58%). În 
prezent, cea mai mare pondere o are Banca Transilvania (25%), 

urmată de Petrom (17%) și Hidroelectrica (16,5%).

Ștefan Vuza
acționarul majoritar al combinatului chimic Chimcomplex

Acum 25 de ani eram la începutul carierei în industrie și de la o fabrică am 
construit în 25 de ani cel mai puternic grup industrial românesc, cu o valoare 
de 2,2 miliarde de euro. Uitându-mă în urmă observ că am avut un curaj 
nebun, iar experiență această mi-a folosit mai departe în marile provocări 
ce au urmat. Astăzi avem 3.200 de salariați în grup, însă în anul 2008 am 
manageriat 12.700 de salariați, o școală cum rar mai prinzi în viață economică 
de zi cu zi. Acum 25 de ani făceam «rafting» și era periculos, dar cu toții eram 
voioși și prezenți. Acum suntem pe un mare vas de croazieră cu pupitre 
plictisitoare, dar necesare oarecum, până le schimb eu. 
Lucrăm acum la un combinat de îngrășăminte fosfatice cu două platforme, 
una în afară țării și una în România ce va produce 2 milioane de tone de 
îngrășăminte, adică cu de 4 ori mai mare decât ce a existat în 1989 în țară! 
Se observă că nu am spus ce îmi doresc, ci ceea ce se va întâmpla și cred că 
aceasta este atitudinea corectă. Sfat pentru tinerii antreprenori!
Compania va trece la copiii mei în momentul în care aceștia vor ști să se 
desprindă de teluric. O repartiție mai devreme îi va distruge pe cei nepregătiți. 
Cam în 15 ani primul dintre ei va ajunge la acest nivel de înțelegere, iar până 
atunci am de lucru.

Ioan Popa
președinte și fondator, TRANSAVIA

Ultimii ani ne-au (re-)învățat cât de 
important este să � m sănătoși, să 
avem pace și să ne bucurăm de 
cei dragi. Par lucruri simple, dar 
care sunt esențiale pentru � ecare 
dintre noi. La nivel economic, sper 
ca următorii 25 de ani să aducă în 
special o schimbare de mentalitate 
care să conducă la respectare 
regulilor în societate, la respectarea 
oamenilor și la grija reală față 
de mediu. Pentru TRANSAVIA, 
îmi doresc continuarea creșterii 
sănătoase, durabile și robuste 
pentru a ajunge un puternic lider 
regional, un reper pentru industria 
avicolă la nivel european.
În general nu prea ofer sfaturi, însă 
pot da mai departe ceea ce și eu am 
primit de la tatăl meu: „Atunci când 
faci un lucru, fă-l exact așa cum 
trebuie. Fii pasionat, disciplinat, 
perseverent și curajos”. Oricine 
vrea să intre în afaceri trebuie să � e 
deschis la schimbare și la învățare 
continuă și să � e mereu orientat 
către calitate, siguranța produselor, 
sustenabilitate și inovație. Trebuie să 
construiască relații solide, bazate pe 
încredere, cu clienții și cu partenerii 
de afaceri. Toate acestea trebuie 
dublate de viziune managerială, de 
gândire strategică și de respect față 
de oameni, mediu și față de ceea ce 
faci. Trebuie să � i un lider adevărat, 
care să inspire oamenii, astfel încât 
aceștia să îți � e alături în dezvoltarea 
afacerii. În plus, trebuie să observi 
oportunitățile, să � i perseverent, iar 
contextul să � e favorabil dezvoltării.
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RADU HANGA, PREȘEDINTELE 
CONSILIULUI DE ADMINISTRAŢIE AL 
BURSEI DE VALORI 

În 2021, Bursa de 
Valori București 
a adoptat un nou 
motto, „Viitorul este 
al celor care investesc 
în el“, și asta se aplică 
în orice moment, 
atât celor care eram 
la începutul pieței de 
capital în România, 
celor care au dus 
Bursa la nivelul record 
care este acum în 
2023 și se va aplica și 
în viitor.
Orice treaptă urcată pe o scară 
duce spre altă treaptă și putem 
deveni mai buni, doar prin 
accelerarea ritmului, altfel, 
rămânem în urmă. Piața de 
capital din România a cunoscut 
o evoluție extraordinară în 
ultimii cinci ani, a ajuns un 
punct de reper în economia 
României, datorită muncii 
depuse în anii anteriori. În 
acești cinci ani, pe măsură ce 
Bursa devenea din ce în ce mai 
vizibilă, noi continuam munca 
pentru accelerarea dezvoltării și 
sunt convins că peste zece ani 
de acum încolo, și voi, cei care 
citiți aceste rânduri în 2033, 
veți continua munca noastră 
și a celor dinaintea noastră, cu 
aceeași pasiune și dedicare, iar 
piața de capital din România va 
fi cu mult peste nivelul la care 
este acum”.

CITIȚI INTEGRAL PE WWW.ZF.RO

Anca Vlad
fondatoarea grupului Fildas-Catena

Ca unul dintre cei 
mai vechi exponenți 
ai afacerilor de 
familie, militez 
pentru păstrarea 
acestora în familie.
Au trecut 25 de ani de Ziarul � nanciar 
și 31 de ani de Fildas Trading! Îmi 
amintesc bine bucuria și mândria 
pe care le-am simțit în momentul 
apariției ziarului. Era cons� nțirea 
faptului că exista cu adevărat business 
românesc, iar eu făceam parte din 
această comunitate nouă, tânără și 
plină de energie. Un Financial Times 
al României - ce vis frumos care a 
căpătat viață!
Mi-aș dori mult ca următorii 25 de 
ani să � e prosperi și să nu alunecăm, 
ca europeni, în ine� ciența și lipsa de 
competitivitate față de economiile 
lumii. 
Ca unul dintre cei mai vechi 
exponenți ai afacerilor de familie, 
militez pentru păstrarea acestora 
în familie. E frumos să creem 
și să aducem la un nivel înalt 
competitiv companii reziliente și 
solide. E minunat să creem tradiția 
transmiterii pasiunii pentru business 
și a răspunderii mai departe peste 
generații. Am avut norocul de a 
�  putut tranzita businessul către 
generația următoare. 
Fildas și Catena evoluează an de an, 
mai ales în ceea ce privește calitatea 
produselor și serviciilor oferite. Cum 
în Europa se văd semne de recesiune, 
suntem atenți și prudenți, fără a 
împiedica dezvoltarea în continuare 
a nomenclatorului de produse și a 
numărului de clienți.

Adrian Ariciu
CEO al Metro România
România este una dintre cele mai 
promițătoare țări din Uniunea 
Europeană ca ritm de creștere și are 
un teren fertil intelectual și economic 
pentru a-și continua dezvoltarea.  Dacă 
privim România cu o lupă istorică, 
contextul actual – societal, strategic, 
economic – este, probabil, cel mai 
generos pe care l-a avut vreodată țara. 
De aceea, dacă lumea de mâine nu 
va �  dramatic bulversată de con� icte, 
am încredere că România va ști să-și 
mențină ritmul de creștere și va deveni 
o societate tot mai avansată din toate 
punctele de vedere. 
Într-un context global extrem de 
dinamic și imprevizibil din toate 
punctele de vedere, este foarte greu 
de anticipat cum vor arăta următorii 
zece ani. De obicei, prognozele au 
nevoie de indicatori economici relativ 
stabili și se bazează pe niște tendințe 
globale a căror traiectorie a fost 
cumulativă. Atunci când sunt prea 
multe elemente disruptive, tot ceea ce 
poți face în materie de pregătire este să 
construiești reziliența organizațională 
și operațională a businessului. În 
acest sens, METRO România lucrează 
în permanență la construirea unui 
portofoliu agil de servicii și produse și 
investește în dezvoltarea unei echipe 
� exibile și capabilă să găsească soluții 
la orice fel de situație sau criză. În 
principiu, ne antrenăm zi de zi ca 
� ecare provocare să ne motiveze să 
devenim mai buni în ceea ce facem.

CITIȚI INTEGRAL PE WWW.ZF.RO

Adrian Mihai
CEO FAN Courier

Îmi place să cred că, peste zece ani, 
România va re� ecta o schimbare în 
bine, pentru că are rădăcini puternice 
și un potențial extraordinar. Dacă 
nu vor �  evenimente internaționale 
majore care să schimbe semni� cativ 
lucrurile, România poate �  revelația 
Europei în următorul deceniu. În 
anii ce urmează, în România vor 
intra sume semni� cative de bani 
europeni, care vor ajuta la dezvoltarea 
infrastructurii și a mediului de 
afaceri. Și, deși se vorbește foarte des 
despre forța de muncă pe care am 
pierdut-o din ca urmare a migrației 
masive, eu cred că avem o rezervă 
su� cientă de tineri îndrăzneți, cu spirit 
antreprenorial, care pot schimba fața 
României în următorii ani. Îmi place 
tânăra generație, care este mult mai 
dezinvoltă și mai îndrăzneață față de 
cum am fost noi, este mai curioasă. 
Numai dintr-o mare pasiune se nasc 
marile idei care pot schimba lumea, 
iar în România actuală cresc generații 
frumoase de tineri care au toate 
șansele să schimbe multe din lucrurile 

Dan Ostahie
fondatorul Altex

Acum este cel mai 
prielnic moment pentru 
business. În primul rând, 
pentru că România se 
bucură de acumulările 
din ultima perioadă, 
foarte multe lucruri 
au fost îmbunătățite, 
avem un climat 
economic stabil. În al 
doilea rând, așteptăm 
deciziile politice legate 
de deficitul bugetar și 
absorbția fondurilor 
europene, PNRR, pentru 
dezvoltarea sustenabilă 
a României în perioada 
următoare.
Și în ceea ce privește Altex, acum 
este momentul cel mai bun, pentru 
că grupul se bucură de rezultatele 
tuturor eforturilor din trecut. Cu alte 
cuvinte, investițiile pe care le-am făcut 
acum 5-6 ani, în toate dezvoltările 
de infrastructură IT, omnichannel, 
software, echipă, au o răsplată. Răsplata 
investițiilor nu este imediată, ea se 
fructi� că în timp. Abia acum culegem 
roadele eforturilor depuse în perioadele 
precedente și mai ales în perioadele 
di� cile.
Altex nu a început ca un business în 
adevăratul sens al cuvântului, cu un 
plan de business și cu o strategie. Totul 
a pornit dintr-o pasiune, în general, 
pentru tot ce înseamnă tehnologie, 
audio, video și TV. La vremea respectivă, 
nu a fost conturată o idee de business, 
mai degrabă am încercat să contribui 
la dezvoltarea socieții în felul meu. Iar 
businessul care a început cu vânzarea 
televizoarelor color la mâna a doua 
reprezenta pe atunci un hobby.
Astăzi, Altex a ajuns mai mult o 
corporație, chiar dacă structura 
acționariatului este legată de mine. 
Într-un fel, s-a păstrat caracterul 
antreprenorial, dar odată cu dezvoltarea 
și diversi� carea companiei a apărut 
nevoia de a avea echipe solide, cu 
oameni profesioniști, bine pregătiți, care 
să ajute la creșterea și scalarea afacerii. 
Guvernanța corporativă a devenit 
o prioritate alături de, bineînțeles, 
formarea unei echipe cu oameni de 
calitate, cu experiență, care să dezvolte 
în mod sinergic viziunea grupului.
În ceea ce privește viitorul businessului, 
îmi doresc să � u în pas cu cele mai 
avansate tehnologii. Consider că 
avansul tehnologic a devenit critic în 
competitivitatea unei companii în piață. 
Totuși, întotdeauna situația 
macroeconomică va in� uența foarte 
mult afacerile. Putem spune că aderarea 
României la UE a oferit mediului 
de business o nouă posibilitate de 
dezvoltare, iar această perspectivă 
europeană a creat oportunități de 
afaceri și locuri de muncă, fapt care 
a contribuit la schimbarea mediului 
de afaceri local. Pentru următorii ani, 
rebuie să avem grijă de resursele pe care 
le avem. 
Aici mă refer la faptul că România este 
o țară atât de frumoasă, care are atât 
de multe lucruri de oferit, inclusiv 
resurse de materii prime. Sunt convins 
că prin investiții, atât publice cât și 
private, România poate să se bucure 
de o creștere economică continuă 
în următorii ani. Îmi doresc și sper la 
consolidarea unui climat economic 
stabil, onest și sustenabil. Încurajez 
reciclarea, protecția mediului, dar și 
valori� carea producției interne a țării.

care nu funcționează și să aibă succes 
în tot ceea ce-și propun.
Când am pornit la drum cu FAN 
Courier, acum 25 de ani, nu știam că 
vom ajunge în punctul în care suntem 
astăzi. Ne doream să construim ceva 
relevant pentru noi și pentru piață 
și asta am făcut. Am construit un 
drum, o afacere, un business care ne 
reprezintă, care consideră clientul un 
partener pe termen lung. Am plecat 
de la zero, având curajul începătorului 
care nu știe ce îl așteaptă și ne-am 
dezvoltat pentru că nu am renunțat 
niciodată. Ne-am dezvoltat învățând 
din propriile greșeli chiar dacă nu au 
fost puține. Dar aceste greșeli ne-au 
ajutat să devenim din ce în ce mai 
buni. Iar cea mai importantă lecție 
pe care am învățat-o într-un sfert de 
veac de antreprenoriat a fost aceea că 
nu te poți dezvolta fără să investești 
constant. În logistică, în soluții 
inovative, în oameni. Și nu te poți 
menține lider de piață fără încrederea 
partenerilor și clienților tăi. Luăm cu 
noi aceste lecții, adăugăm învățarea 
continuă, reziliența și încrederea și 
mergem mai departe. 
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Achilleas 
Kanaris
CEO Vodafone România

Aspirația mea este ca 
România să fie cu adevărat o 
societate digitală, o societate 
care îmbrățișează, utilizează 
și exploatează tehnologia 
în profunzime, în special 
în sectorul public, și o țară 
care oferă, prin tehnologie, 
oportunități de angajare 
pentru a păstra tânăra 
generație de români în 
România și efectiv lucrând 
pentru România.
Spun asta deoarece sunt foarte 
dezamăgit de faptul că, în ciuda 
faptului că sectorul IT&C spune că 
este un sector mare, în creștere etc., 
din păcate, 80 la sută din valoarea 
din sectorul IT&C nu rămâne în 
România. Și încă avem mulți români 
care părăsesc țara. Aspirația mea 
este pentru o societate digitală, 
cu adevărat digitală, unde românii 
exploatează bene� ciile tehnologiei în 
tot ceea ce fac și o societate care își 
păstrează copiii în România.

Tudor Manea
CEO Grup eMAG 

Noi, la eMAG, am construit 
businessurile până acum 
plecând de la următoarea 
ipoteză: „punând clientul pe 
primul loc în ceea ce faci și 
folosindu-te de tehnologie, 
poți reinventa industrii și 
poți crea modele noi de 
business“. 
Acest lucru este posibil deoarece 
cu avansul tehnologiei, dacă ea este 
adoptată în toate departamentele, îi 
poți oferi clientului o experiență mai 
simplă și la prețuri mai bune. 
Uitându-ne acum în viitor, din punct 
de vedere tehnologic, sigur va exista 
inovație. Vedeți ce se întâmplă acum 
cu AI, tehnologie pe care noi am 
adoptat-o de ceva timp, oferim deja 
clienților experiențe ce au în spate 
AI. Mai departe, dacă ne uităm și 
la ce spun experții, Euromonitor 
estimează că ecommerce-ul va crește 
în continuare în regiune cu cel puțin 
10% în următorii ani.  
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Cu toate provocările pe care le vedem acum 
într-o lume tot mai volatilă și multipolară, 

sunt optimist în ceea ce privește viitorul 
BT. România are, în opinia mea, perspective 

foarte bune, și probabil că în următorii 10 
ani va recupera în întregime decalajul față 
de Vestul Europei. Pe de altă parte, avem și 
provocări, cum ar fi demografia și reforma 

administrativă. De asemenea, sunt optimist 
inclusiv în privința generațiilor care vin, 

mai ales din prisma integrării bankingului 
și a adopției ridicate a tehnologiei pentrui 

viața de zi cu zi. La BT, vom continua 
călătoria, vor fi aici pentru români și 
România, pentru idei și planuri noi.

Ömer Tetik,
Director General, Banca Transilvania

Ana 
Dumitrache
Managing director, CTP România

O țară sigură și tolerantă 
cum este și astăzi, dar și 
recunoscută internațional 
ca atare, cu infrastructură 
mult mai bună, cu un nivel 
de trai mult uniformizat față 
de ceea ce avem astăzi (nu 
neapărat mai bun în cifre 
aboslute, dar cu siguranță 
cu o evoluție spectaculoasă 
a populației încă sărace și 
needucate), cu orașe drenate 
de zonele industriale, cu 
clădirile vechi refăcute și 
igienizate, cu centre mixte 
de locuire/muncă/timp 
liber. O țară în care să vrei să 
locuiești și în care românii 
încep să se întoarcă datorită 
îngustării distanței față de 
nivelul de trai din Occident 
sau a compensării acesteia 
prin calitatea vieții și a 
atmosferei generale.
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Sergiu Manea
CEO al BCR

A sta pentru că facem parte dintr-o industrie care este despre oameni, 
pentru oameni. O industrie modelată de așteptările noastre, care are 
legătură direct cu comportamentul nostru și dinamica preferințelor 

de consum. Care evoluează odată cu tehnologia și ține pasul cu schimbările 
sociale. 
Până acum, transformarea digitală în domeniul bancar a ajutat la rezolvarea 
unor provocări din interacțiunea cu clientul, oferind acces la digital banking, 
open banking, aplicații bancare și platforme pentru clienți. Vorbim astăzi despre 
servicii predictive și experiență personalizată prin analiza datelor. Avem regtech, 
care a dus la setarea cadrului legal de desfășurare a activităților � nanciare, la 
sporirea securității cibernetice și posibilitatea autenti� cării inteligente. 
Însă, pentru următorii 10 ani, transformarea va ține de hiperpersonalizare, de 
cele mai bune servicii de consiliere � nanciară și de crearea unei experiențe 
de client care să � e sigură, ușoară, parte din viața de zi cu zi. Spre exemplu, 
recuperarea cheltuielilor de grup din vacanță sau chiar și împărțirea unei 
facturi vor �  posibile instant. La fel cum nu vom mai vorbi despre portofoliul 
de produse și servicii, ci vom avea soluții individualizate 100%, care se vor baza 
pe înțelegerea în profunzime a obiectivelor � nanciare și de viață ale clientului. 
Sunt convins că bankingul joacă un rol activ în economia longevității, în crearea 
de prosperitate și facilitarea incluziunii, rol care va �  ampli� cat de tehnologie. 
Iar următorii 10 ani vor �  despre consiliere � nanciară sau nu vor �  deloc. Vor 
�  despre plani� care � nanciară pentru toate generațiile și pe toate liniile de 
business, de la retail la corporate. Vor �  despre înțelegerea modului în care 
educația � nanciară și antreprenorială, dar și investițiile strategice și inovația pot 
in� uența pozitiv PIB-ul național și pot duce la dezvoltarea rezilienței � nanciare 
de țară. Vor �  despre înțelegerea schimbării lanțurilor industriale. Dar și 
despre impactul demogra� c - de la educație continuă și schimbarea structurii 
joburilor, de la investiții în resursa umană pentru recali� care și specializare pâna 
la globalizarea forței de muncă și la posibilitatea de a lucra doar pe proiecte. De 
la investiții care încurajează sectoarele cu avantaj competitiv pentru viitoarele 
cicluri economice la înțelegerea oportunității de a extinde durata carierelor 
profesionale și de a integra generații diferite la locul de muncă. Iar toate acestea 
vor �  însoțite de o mai bună înțelegere a economiei sociale și a modului în care 
putem să facem alegeri � nanciare care ne fac bine. Prin perspectiva pe termen 
lung, gestionarea veniturilor și diversi� carea surselor de � nanțare.
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Sistemul bancar de astăzi nu este doar 
foarte diferit de cel de acum 10 ani, ci 

putem să fim siguri că ceea ce considerăm 
acum funcționalități de top în banking vor 

fi normă în următoarele 6-12 luni.

Mihai Marcu
CEO și președinte al MedLife Group

R omânia va avea deja o comunitate de imigranți bine conturată și va 
deveni o destinație turistică preferată de vestul Europei. 
MedLife va rămâne fără îndoială o companie listată, reper al capitalului 

românesc de succes. Domeniul medical se va schimba radical, vom �  vindecat 
deja cancerul sau cele mai multe forme ale acestuia și vom putea ține sub control 
multe alte afecțiuni cronice. IA (inteligența arti� cială - n.red.) va face parte din 
medicina de toate zilele dar nu va putea încă înlocui inventivitatea, empatia și 
contactul cu medicul. Pariul în businessul medical va �  câștigat de cei care vor 
înțelege cum va arăta pacientul peste 10 ani: bătrân, informat și mobil. Un alt pariu 
va �  să investim în dronele care ne vor transporta probele de sânge, în device-
urile care ne vor monitoriza sănătatea și în chirugia asistată robotic a viitorului.
Îmi amintesc multe despre ZF, de la mine ca bancher care găseam “leul” pe 
birou dimineața, la emoțiile unor discursuri la evenimentele publicației. Sper 
să vă găsească la fel de inventivi și la aniversarea celor 35 de ani, încercând cu 
încapățânare să vă găsească lumea pe birou dimineața, pe tabletă, telefon sau pe 
scăfârlia unui robot care se plimbă pe lângă noi cu cafeaua caldă.

Sunt convins că acest “message in a bottle” 
descoperit peste 10 ani de o gașcă de 

antreprenori, în timp ce merg cu velele 
ridicate către Balcic, va găsi o Românie cu 
o calitate a vieții foarte bună, poate dintre 

cele mai bune din Europa, însă ceva mai 
depopulată.

HORAŢIU ŢEPEȘ, 
FONDATORUL PRODUCĂTORULUI 
DE ACOPERIȘURI BILKA

Pentru economia țării 
îmi doresc să învățăm 
din greșelile noastre 
și ale altor țări. Îmi 
doresc să exploatăm 
toate oportunitățile și 
posibilitățile din punct 
de vedere economic, 
social și politic.
Și prin prisma ultimilor ani, cel mai 
important, să � e pace și sănătate. În 
cadrul companiei pe care o conduc, 
investițiile susținute și constante au 
fost motorul principal de creștere, 
� ind un instrument care s-a dovedit a 
�  e� cient. La fel și în cazul României, 
investițiile trebuie să � e focusul 
principal, pentru că sunt cele care pot 
contribui la accelerarea dezvoltării 
României. Avem nevoie de investiții 
în toate domeniile, infrastructură, 
agricultură, educație, cultură, sport, 
forță de muncă - toate pot contribui 
la un avânt economic și social.
Unul din lucrurile care consider că 
sunt de� nitorii pentru direcția în care 
România va merge este creșterea 
numărului de persoane a� ate în 
câmpul muncii. Dacă în următorii ani 
reușim ca 40-45% din populație să � e 
în câmpul muncii, economic și social 
țara va arăta altfel. Ne raportăm la 
Polonia și vedem că dintr-o populație 
totală de 36 milioane au aproximativ 
45% în câmpul muncii. La fel se 
întâmplă și în alte țări din jurul nostru. 
Pe de altă parte, ne uităm la România 
și vedem că dintr-o populație totală 
estimată de 18 milioane avem în 
câmpul muncii puțin peste 35%. Este 
un decalaj pe care mi-aș dori să îl 
recuperăm.

DANIEL GROSS, CEO AL PENNY 
ROMANIA

România are foarte 
mult potențial doar 
din conjunctura pe 
care o avem astăzi. Eu 
cred că România este 
„the place to be pentru 
următorii“ 15 ani.
Ceea ce nu e foarte clar este că noi 
suntem în competiție și cu celelalte 
țări, iar pentru banii acționarilor 
trebuie să muncim. La � nal, România 
are potențialul ei, care este foarte 
mare. În lumea Rewe Group, care are 
peste 350.000 de angajați și undeva 
la 85 mld. euro cifră de afaceri, nu 
ne simțim inferiori, România are 
potențialul uman, suntem harnici, 
ambițioși și suntem și deschiși, pe 
acest lucru ne bazăm în viitor.
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Ioan Nani
director general Antibiotice 

Antibiotice își susține viitorul prin elaborarea și 
implementarea de planuri multianuale de afaceri. 
“The Future Together” reprezintă planul nostru de 
afaceri până în orizontul anilor 2030 care vizează atât 
investiții importante, cât și dezvoltarea cercetării și 
resursei umane.
O altă direcție spre care ne orientăm pentru dezvoltarea viitoare o reprezintă 
extinderea capabilităților de cercetare în cadrul companiei. Creșterea la un înalt 
nivel a proiectelor realizate în parteneriat cu entități și centre universitare se va 
realiza în cadrul viitorului nostru centru de cercetare, Inova a+, care va �  cel mai 
mare din România. Consider că piața farmaceutică va avea o creștere accelerată 
în următorii  10 ani, determinată în primul rând de nevoia reală resimțită de 
populație, de terapii inovatoare care va implica apariția unei multitudini de 
produse inovatoare la nivel internațional. 
Dacă ne referim la piața farmaceutică din România, aceasta își va păstra un ritm 
de creștere important, cu două cifre în următorii ani, astfel că ținta  companiei 
noastre de a-și dubla afacerea până în orizontul anilor 2030 este susținută și de 
această perspectivă.
Îmi aduc aminte că în anii 2000-2001, am dat un interviu Ziarului Financiar 
în care transmiteam la sugestia autorităților locale un îndemn către oamenii 
de afaceri din zonă, către populație de a veni lângă noi și a dezvolta împreună 
fabrica de medicamente, prin achiziția pachetului de acțiuni Antibiotice. În 
anii care au trecut, noi am evoluat, ne-am dezvoltat frumos însă, acest mesaj 
de atunci l-am păstrat și astăzi și ne ghidează toate acțiunile din planul nostru 
strategic de dezvoltare  “The Future Together”.

Victor Căpitanu
cofondator și co-CEO One United 
Properties

Mesajul care aș vrea să rămână 
către generațiile următoare ar �  
unul cât se poate de optimist. Îmi 
imaginez o Românie ca un pol de 
stabilitate, o comunitate dinamică 
de antreprenori, cu o Capitală a 
dezvoltării și inovației tehnologice, cu 
GDP cu 50% mai mare, una din cele 
mai puternice economii din Europa 
Centrală și de Est, în care dezvoltarea 
se produce accelerat, iar scăderea 
diferențelor între Capitală și provincie 
se estompează.
Din punctul meu de vedere, simt că 
suntem încă la început cu compania, 
One mai are foarte multe de spus 
în sectorul imobiliar, iar potențialul 
în următorii 10 ani este excepțional. 
Suntem foarte încântați de călătoria 
din care facem parte, de cum se 
vede ea acum și peste ani, precum și 
de creșterea pe care o avem în față 
noastră. România este probabil în 
cel mai bun moment de dezvoltare 
din istoria ei, compania noastră cu 
siguranță este în cel mai bun moment 
al sau de până acum și suntem foarte 
bine poziționați pentru creșterea 
viitoare.
Compania aceasta este efortul unor 
oameni foarte pasionați de ceea ce 
fac, foarte creativi și profesioniști. 
Astfel că prioritatea noastră este 
echipa. Ne dorim să avem alături cei 
mai buni oameni, care să � e foarte 
bine compensați, oameni care să 
creadă în aceleași valori cu care am 
pornit la drum. Cu ajutorul echipei 
vom reușim să creștem de patru ori 
compania în următorii 10 ani. Căutăm 
continuu oameni valoroși care să � e 
alături de noi și cu care să reușim să 
creștem calitatea vieții în București, 
să transformăm Capitala noastră 
într-un loc dezirabil, atât pentru 
locuit, muncit, cât și pentru petrecut 
timpul liber.
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13
mld. lei era valoarea 

activelor bancare în 1998, 
an în care pe piață erau 

45 de bănci. Activele 
băncilor din România au 

crescut în ultimul sfert de 
secol aproape neîntrerupt, 
de peste 50 de ori, la mai 

mult de 700 mld. lei în 
2022 cu 32 de instituții de 

credit existente. 

Alexandru Reff
Country managing partner, Deloitte România și Moldova:

Sper ca România următorilor zece ani să fie țara în care 
tinerii noștri aleg să rămână. O țară cu bună guvernare, 
care își valorifică nenumăratele resurse în mod strategic, pe 
baza unei orchestrări de eforturi pe termen lung din partea 
statului, a mediului de afaceri, academic și de cercetare și 
a societății civile, cu integritate și preocupare autentică 
pentru binele comun, dar și cu încredere în rolul inițiativei 
personale și al responsabilității individuale.
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Bogdan Neacșu
director general al CEC Bank

C ontinuăm, de asemenea, programul de transformare început deja de 
câțiva ani, cu accent pe diversi� carea serviciilor pentru clienți, prin 
adoptarea de metode și tehnologii moderne. În același timp ne ducem 

mai departe planurile de creștere sustenabilă, de atragere de resurse și capital 
pentru a � nanța economia românească și ne vom încuraja clienții să facă 
economii. Până la urmă bunăstarea unei societăți ține foarte mult de gradul de 
educație � nanciară și antreprenorială al oamenilor și al companiilor, educație la 
care și noi, ca bancă, avem o contributie esențiala.
Așa cum observăm deja prin mișcările din piață, vom asista la o consolidare din 
ce în ce mai puternică a sistemului � nanciar-bancar, atât în România, cât și la 
nivel regional și european.
De asemenea, mă aștept ca nivelul de calitate al produselor și serviciilor să 
crească pe măsura evoluției nevoilor clienților, a simpli� cării și a dezvoltării 
tehnologiei pe de o parte și a creșterii gradului de complexitate pe zona de 
consultanță pe altă parte.
Vom avea și pe viitor un rol activ în creșterea gradului de incluziune � nanciară 
din România, prin consiliere și acces la servicii bancare, prin intermediul celei 
mai extinse rețele teritoriale, ca parte dintr-un sistem � nanciar-bancar mai 
sănătos, mai incluziv. Un aspect îmbucurător în acest sens este acela că gradul 
de accesibilitate a persoanelor � zice la produse bancare a urcat de la 50% în 
perioada 2008-2009 până la aproape 70% în prezent. Consider că acest trend 
va continua în următorii ani. 
Cred că banca universală a viitorului ar trebui să � e o combinație între banca 
digitală și banca tradițională, axată pe servicii și consultanță cu rol mai 
complex. Banca viitorului trebuie să � e simplă, sigură și sustenabilă. Vorbind de 
sustenabilitate, rolul băncilor va rămâne cel puțin la fel de important, pentru 
că sistemul � nanciar-bancar va direcționa în continuare fondurile în economie. 
În contextul priorităților ESG, băncilor le revine misiunea de a monitoriza și 
orienta capitalul către proiecte de dezvoltare durabilă, conform Agendei 2030 
a Uniunii Europene și a obiectivelor de tranziție la o economie cu emisii reduse 
de carbon. Cred foarte mult într-o evoluție a societății și în impactul pozitiv pe 
care băncile îl vor avea în această dinamică.

Mesajul meu către noua generație este: 
dacă vreți să trăiți într-o Românie de care 
să fiți mândri, alegeți să vă implicați și să 

schimbați lucrurile așa încât să devină țara 
pe care v-o doriți.

MARIA ROUSSEVA, DIRECTOR 
GENERAL ADJUNCT, BRD GROUPE 
SOCIÉTÉ GÉNÉRALE

România are toate datele 
ca să devină o putere 
economică regională. 
Are mărimea critică, 
are potențial și resurse 
umane. Aș spune însă că 
are nevoie de mai multă 
cutezanță și ambiție de a 
reuși, și trebuie să creadă 
mai mult în ea însăși.
Dacă toate aceste lucruri se 
întâmplă, vom vedea o țară care 
va profita de pe urma atuurilor 
sale majore: IT-ul, industria auto, 
agricultura și biodiversitatea. 
Coroborat cu dezvoltarea 
infrastructurii, în zece ani sper 
că vom vedea primele companii 
campioane regionale provenite din 
România.  
Zece ani este o perioadă destul de 
lungă, dar sunt sigură că ne vom 
urmări consecvent planurile pe 
care le avem acum și care privesc 
o tehnologizare accelerată pentru 
toate procesele care au legătură 
atât cu distribuția de produse 
și servicii, cât și cu operațiunile 
back-office. Ne uităm cu atenție 
la nevoile clientelei, la contextul 
socio-economic, de mentalități, la 
principalele evoluții reglementare 
pentru ca să putem obține un 
rezultat cât mai apropiat de ceea 
ce se așteaptă. De asemenea, ne 
străduim să răspundem uneia 
dintre cele mai mari provocări și 
oportunități, în același timp, nu 
doar pentru industria bancară, ci 
pentru toată economia – tranziția 
verde.
Deja vedem cum tehnologia 
începe să răspundă unora dintre 
cele mai importante întrebări pe 
care o bancă le are: ce preferințe au 
clienții, cum folosesc ei serviciile 
și produsele bancare, ce și-ar 
dori pe viitor. Această tendință 
se va intensifica în următorii ani, 
pe măsură ce și tehnologia va 
evolua. Pe de altă parte, relația cu 
clienții va trece într-o zonă în care 
calitatea consultanței va conta tot 
mai mult, și din acest punct de 
vedere formarea multidisciplinară 
a oamenilor va deveni încă și mai 
importantă. În ceea ce privește 
piața în general, probabil procesul 
de consolidare va continua, 
rezultând la final o piață cu mai 
puțini jucători, însă mai puternici.

JEAN VALVIS, 
FONDATORUL VALVIS HOLDING 

Țara are bogăția, are 
oamenii și spiritul 
antreprenorial, 
are structuri care 
păstrează pacea 
socială și structuri 
care păstrează 
stabilitatea monedei 
și deci stabilitatea 
economică. În fața 
noastră văd zile și 
mai competitive, 
văd o economie și 
mai dinamică. Așa 
cum facem noi cu 
apa minerală, vor fi 
și alte branduri din 
alte sectoare care vor 
cuceri lumea.
În ceea ce privește evoluția 
economiei locale în următorii 
ani, sunt două aspecte pe care le 
consider relevante. 
În primul rând, am încredere 
totală în instituția Băncii Naționale 
a României. Este extrem de 
importantă seriozitatea colectivului 
condus de guvernatorul Mugur 
Isărescu. Oamenii vor înțelege că 
creșterea țării, a economiei, se 
datorează în mare parte acestei 
instituții care a ținut moneda 
stabilă. În al doilea rând, așa cum 
am fost convins încă de la început, 
valoarea adăugată a acestei 
societăți o face antreprenoriatul, 
românii care au inițiativă în mediul 
privat.
Vorbesc atât de cei care au început 
în anii ’90 ca și mine, și care au 60-
70 de ani acum, dar și de generațiile 
mai tinere de antreprenori. Sunt 
deja atâtea exemple de businessuri 
care au început greenfield (de 
la zero) și care sunt sănătoase, 
utile societății, care au căpătat 
încrederea consumatorului român. 
Sunt afaceri cu care ne mândrim 
cu toții și care fac concurență 
brandurilor europene. Chapeau! 
Țara are bogăția, are oamenii și 
spiritul antreprenorial, are structuri 
care păstrează pacea socială și 
structuri care păstrează stabilitatea 
monedei și deci stabilitatea 
economică. În fața noastră văd zile 
și mai competitive, văd o economie 
și mai dinamică. Așa cum facem 
noi cu apa minerală, vor fi și alte 
branduri din alte sectoare care vor 
cuceri lumea.
În 25 de ani, sper ca Aqua 
Carpatica să fie numărul unu 
mondial în categoria de apă 
plată. Se poate! Rezerva există, 
calitatea e superioară față de 
actualul lider, deci e o perspectivă 
realistă. Spre comparație, acum 
25 de ani, businessul meu nu avea 
caracterul internațional pe care îl 
are astăzi. Mai mult, la momentul 
acela, aveam un singur brand – 
Dorna -, pe când portofoliul din 
prezent cuprinde mai multe mărci 
(Aqua Carpatica, Chateau Valvis, 
Domeniile Sâmburești, Sâmburel 
de Olt, Aqua Carpatica Flavours și 
Wet Hard Seltzer – n.red.). 
Dezvoltăm în continuare produse 
și branduri noi. În general, am 
schimbat scara activității, vorbim 
de acumulări cantitative care 
au dus la diferențe calitative și 
de materialism dialectic. Grupul 
devine foarte mare, nu mai vorbim 
de proceduri specifice unui 
business antreprenorial flexibil, 
micuț. Când instituționalizezi un 
holding, ritmul de schimbă.

CITIȚI INTEGRAL PE WWW.ZF.RO

Marco Hößl
CEO al Kaufland România & Moldova

Retailul este un domeniu dinamic 
în care, dacă vrei să rămâi relevant, 
trebuie să ții permanent apăsată 
pedala de accelerație. Trebuie să ai în 
vedere întregul campionat, nu doar 
prima linie de � nish. La Kau� and, 
gândim întotdeauna lucrurile în 
perpectivă, avem strategii plani� cate 
pe decade și investiții pe termen lung. 
Viziunea noastră se materializează 
în direcții strategice clare pentru 
următorii zece ani. Avem deja 
proiecte adresate tinerilor din 
Generația Z, viitorii clienți Kau� and. 
Suntem atenți la ce își doresc și 
investim în tehnologii și produse 
care îmbunătățesc experiența de 
cumpărare și răspund nevoilor 
acestora. Deschidem magazine și le 
modernizăm pe acele actuale, pentru 
a �  mai aproape de clienții noștri din 
toată țara.
Avem în plan consolidarea și 
extinderea parteneriatelor cu 
producătorii locali, care stau la baza 
modelului nostru de business. Astăzi, 
avem peste 2.600 parteneri români, 
din totalul de 3.300. Ponderea 
cheltuielilor cu aceștia crește de la 
an la an, la fel și ponderea produselor 
românești de la raft. 
Totodată, rămânem dedicați 
obiectivelor noastre de a reduce 
poluarea cu plastic și risipa 
alimentară, încurajând consumul 
responsabil și grija față de mediu. 
Vom continua să ne implicăm în 
comunitățile locale, investind în 
proiecte cu impact pe termen lung, 
care le ajută să se dezvolte sustenabil.
Și vom rămâne un angajator dedicat 
echipei sale, pentru că oamenii 
sunt cel mai important capital al 
companiei noastre. Este prioritar 
pentru mine să le asigur un mediu de 
lucru prietenos, cu oportunități de 
dezvoltare personală și profesională și 
eforturi remunerate corespunzător.
Suntem încrezători că aceste investiții 
ne vor ajuta să continuăm să � m un 
lider în retailul alimentar din România 
și să contribuim la dezvoltarea 
economică și socială a țării.

CITIȚI INTEGRAL PE WWW.ZF.RO

Ramona Pârvescu
head of Unilever România 

Suntem în permanență conectați la noile tendințe de consum, studiem 
constant piața, încercăm să identi� căm direcția în care se vor îndrepta dorințele 
consumatorilor și să venim cât mai rapid pe piață cu produse care să le 
preîntâmpine. 
Avem multe branduri puternice și, prin modelul nostru de business, ne 
concentrăm atenția pe dezvoltarea acestora în cel mai potrivit mod pentru 
consumatori. Potențialul este foarte mare! Există încă unele categorii care au 
atins doar un procent de 30%-50% penetrare. Rolul nostru, ca lider în multiple 
catogorii, este să continuăm proiectele de educare și informare, astfel încât 
românii să poată avea acces la bunuri de larg consum, care pot îmbunătăți 
sănătatea, starea de bine, igiena și nutriția consumatorilor. Activăm în peste 
10 categorii, avem multe proiecte în plan și dorim să menționăm câteva.
Brandurile noastre constituie prima sau a doua alegere a consumatorilor, 
în majoritatea categoriilor în care activăm. Unul dintre principalele 
obiective este acela de a rămâne aproape de consumatori și de a le oferi 
întotdeauna soluții relevante, adaptate noilor nevoi și schimbărilor, 
considerând trei mari direcții: comunitate și parteneriate, grija pentru 
mediu și bene� ciile competitive prin produsele pe care le oferim 
consumatorilor - toate acestea într-un mediu digitalizat și alături 
de o echipă motivată și determinată. Rămânem fermi în fața 
angajamentului de a transforma stilul de viață sustenabil 
într-o obișnuință.

CITIȚI INTEGRAL PE WWW.ZF.RO

Adrian Tănase
Director general, Bursa de Valori București

Mă bucur că am ocazia să transmit mesajul meu pentru o nouă generație și prin 
intermediul Ziarului Financiar cu ocazia acestui moment aniversar de 25 de ani. 
Mesajul meu se îndreaptă spre generația tânără de astăzi, cei care s-au născut 
odată cu Ziarul Financiar, dar și către cei mai tineri. În timpul școlii, facultății 
învățăm să facem bani. Nu învățăm însă cum să îi gestionăm. Gestionarea 
� nanțelor personale este esențială pentru a avea bani în perioada vieții noastre 
când nu îi vom mai putea face cu atâta ușurință. Investiția la bursă și disciplina 
pe care o presupune acest exercițiu sunt esențiale pentru bunăstarea noastră 
� nanciară peste ani și totodată această disciplină, dacă am avea-o � ecare dintre 
noi, ar putea schimba viitorul României.
Vă puteți imagina că prin poziția mea în calitate de director general al Bursei 
de Valori București urmăresc cu interes articolele scrise de echipa Ziarului 
Financiar. În ultimii ani, pe măsură ce Bursa de Valori București a crescut, a 
devenit mai vizibilă, au fost din ce în ce mai multe proiecte noi și complexe 
implementate de noi cu stakeholderii pieței de capital și numărul articolelor 
din ziar dedicate pieței de capital a crescut și mă bucură asta. Folosesc această 
oportunitate pentru a vă mulțumi că ne ajutați să aducem antreprenoriatul din 
România și investitorii mai aproape de piața noastră de capital.

Mihai Tecău
CEO al OMNIASIG

Ne dorim ca România să devină o 
țară a inovației și a sustenabilității, în 
care educația și egalitatea socială sunt 
priorități. Generația voastră va juca 
un rol crucial în această transformare. 
Investiți în educația voastră, susțineți 
inovația și protejați mediul. Fiți lideri 
responsabili, gândiți în perspectivă și 
lucrați împreună pentru a construi o 
Românie mai bună pentru toți.
Piața asigurărilor este într-o continuă 
schimbare, in� uențată de factori 
multipli, precum contextul  social, 
politic și macroeconomic. La 
OMNIASIG, ne pregătim pentru 
următorii zece ani printr-o abordare 
proactivă și orientată spre viitor. 
Înțelegem că soluția pentru a rămâne 
competitivi este să � m în pas cu 
nevoile clienților noștri și să anticipăm 
cerințele generațiilor viitoare.
Ne adaptăm constant oferta de 
produse și servicii pentru a răspunde 
cerințelor actuale ale clienților și pentru 
a anticipa tendințele viitoare. Din ce 
în ce mai mult, pentru clienții noștri 
e� ciența și accesibilitatea serviciilor 
devin mai importante și de aceea 
investim constant în soluții tehnologice 
inovatoare care să faciliteze utilizarea 
asigurărilor. Anul acesta, compania 
noastră și-a actualizat elementele de 
identitate (Misiunea, Viziunea, Valorile 
și Promisiunea OMNIASIG), prin 
această repoziționare am recon� rmat 
astfel angajamentul nostru de a �  
mereu alături de clienții și partenerii 
noștri, adaptându-ne continuu la 
dinamica pieței. Indiferent de context, 
piața asigurărilor a evoluat constant, 
cu pași mai mici sau chiar în salturi mai 
mari facilitate de perioade de creștere 
economică. Prin urmare, ne așteptăm 
ca piața asigurărilor să continue să 
se dezvolte, iar în următorii zece ani 
vedem acest sector experimentând o 
consolidare mai puternică, atât în ceea 
ce privește volumul de business, cât și 
din perspectiva schimbărilor legislative 
și economice. Un factor important 
care va in� uența evoluția este creșterea 
gradului de educație � nanciară în 
rândul populației. Se observă deja 
o tendință de înțelegere mai bună a 
importanței asigurărilor, în special 
în contextul postpandemic. Astfel, 
suntem optimiști că, printr-o abordare 
proactivă și adaptabilă, industria 
asigurărilor va continua să inoveze și să 
se dezvolte în următorii zece ani.



PUBLICITATE

Problemele din domeniul educației devin din ce în ce mai presante, atrăgând în același timp și grija societății și a 
mediului privat. România se confruntă cu provocări demografice, deoarece populația activă, eligibilă pentru muncă 
se reduce din cauza emigrării și a participării scăzute la forța de muncă, în special în rândul femeilor, al tinerilor 
și al celor cu un nivel de educație scăzut. Ultima statistică Eurostat1 arată că, în 2022, România este pe primul 
loc în privința părăsirii timpurii a școlii la tinerii cu vârsta cuprinsă între 18 și 24 de ani. În toate țările europene, 
numărul celor care abandonează studiile după liceu a scăzut constant în ultimii zece ani, de la 13% în 2012 la 
10% în 20222. Acest lucru limitează oferta, în ciuda unei piețe a muncii puternice înainte de declanșarea crizei 
COVID-19. Se așteaptă ca deficitul de competențe și neconcordanțele să se intensifice pe măsură ce țara trece prin 
tranziția ecologică și digitală. România se situează pe ultimul loc în UE în ceea ce privește capitalul uman digital, 
lipsa competențelor în acest domeniu împiedicând adoptarea serviciilor digitale și tranziția către locurile de muncă 
sustenabile. Din totalul populației rezidente, 43,5% au un nivel mediu de educație (postliceal, liceal, profesional 
sau tehnic de maiștri), 40,5% nivel scăzut (primar, gimnazial sau fără școală absolvită) și 16,0% nivel superior. 
Conform Raportului pe țară al României al Comisiei Europene din 20233, educația de slabă calitate și accesul inegal 
la aceasta persistă, iar grupurile vulnerabile se confruntă cu provocări pe piața forței de muncă. Misiunea susținerii 
educației moderne pentru toți românii aparține fiecăruia dintre noi, iar companiile ar trebui să fie mai conștiente 
decât oricând asupra impactului pe care implicarea lor îl poate avea în societate.

În calitate de companie responsabilă, Huawei s-a axat întotdeauna pe dezvoltarea educației în România și pe 
impactul acesteia asupra dezvoltării digitale viitoare. Compania s-a angajat să investească în educație, în 
promovarea și dezvoltarea talentelor digitale, precum și în reținerea lor pentru îmbunătățirea statu-quoului țării. 
Anul acesta, Huawei împlinește 20 de ani de activitate în România, perioadă de-a lungul căreia compania a jucat 
un rol esențial în dezvoltarea economică, punând accent pe domeniul educației și progresul social. Prin intermediul 
unei serii de proiecte de responsabilitate socială, Huawei a valorificat tehnologia sa de ultimă generație cu scopul 
de a se asigura că tinerii din întreaga țară au acces egal la cunoștințe digitale și oportunități. Prin colaborarea cu 
instituții de învățământ, entități guvernamentale și asociații, soluțiile inovatoare ale Huawei au avut un impact 
semnificativ asupra peisajului educațional, oferind resurse de ultimă generație, conectivitate și instrumente digitale 
îmbunătățind procesul de predare și învățare. 

Unul dintre proiectele de renume ale companiei este Programul Seeds for the Future. Inițiat în România încă din 
2014, programul care se desfășoară anual a contribuit până acum la formarea a peste 370 de studenți pasionați de 
domeniul TIC și de experimentarea îndeaproape a culturii chineze. Pentru studenții înscriși, programul reprezintă 
ocazia de a învăța și de a-și perfecționa atât abilitățile tehnice, cât și pe cele non-tehnice, și în același timp, să 
dobândească experiență de lucru cu mediile multiculturale prin parcurgerea diverselor ateliere și a activităților 
din domenii precum antreprenoriat, inteligența artificială, energie verde, securitate cibernetică, telecomunicații, 
sustenabilitate și public speaking, importante pentru orice viitoare carieră de succes în domeniul TIC. În plus, 
întreaga experiență valorifică expertiza profesorilor de știință și tehnologie, a antreprenorilor vizionari, a figurilor 
media proeminente și a absolvenților pentru a crea un mediu complet procesului de învățare.

La Huawei, sprijinirea domeniului educației a fost întotdeauna o prioritate, în special pentru zonele rurale din 
România, insuficient dezvoltate, așa cum este Școala Gimnazială Poboru, județul Olt, situată la aproximativ 40 
de kilometri de orașul Slatina. În 2020, compania a dezvoltat un program vizionar, al cărui scop a fost acela de a 
reduce decalajul educațional în aceste zone rurale, asigurându-se că fiecare copil, indiferent de locație, poate avea 
acces la o educație de calitate. Odată cu izbucnirea pandemiei de Covid-19, această inițiativă s-a dovedit a avea 
un rol vital, când învățarea online a devenit un colac de salvare atât pentru elevi, cât și pentru profesori. Astfel, 
Huawei a făcut posibilă implementarea rețelei de internet în școală prin echipamentele sale, în timp ce partenerii 
săi au asigurat partea de infrastructură. În plus, Huawei a donat tablete și laptopuri de ultimă generație pentru 
cadrele didactice ale școlii, astfel încât să susțină dezvoltarea abilităților digitale și continuarea predării online în 
perioada pandemiei.

Școala pentru Educație Incluzivă Târgu-Neamț este un centru care se ocupă de nevoile educaționale ale copiilor 
cu cerințe speciale. Aceasta este o școală care acordă o atenție deosebită activităților de instruire, informare și 
consiliere, atât a părinților copiilor cu dizabilități, cât și a cadrelor didactice care interacționează cu acești elevi. 
Școala funcționează cu 14 clase, începând cu clasa pregătitoare pâna la clasa a 10-a, și o grupă de grădiniță 
specială, având un număr total de 117 elevi. Potrivit studiilor, nivelul de digitalizare din școlile românești este de 
doar 20%4, iar, în acest context, accesul la tehnologie și dispozitive inteligente în centrele școlare dedicate copiilor 
cu nevoi speciale este mult îngreunat. Parteneriatul încheiat între Huawei și CSEI Târgu Neamț constă în asigurarea 
de tehnologie Wi-Fi 6 pentru 11 săli de clasă,  fiecare cu un punct de acces instalat cu sprijinul Prime Telecom. 
Pe lângă o mai bună conectivitate la internet, copiii au primit  o tablă interactivă IdeaHub pentru o experiență 
multimedia high-definition care îi ajută să se concentreze mai bine în clasă. Colaborarea dintre Huawei și Școala 
din Târgu-Neamț întruchipează schimbarea pozitivă pe care tehnologia, atunci când este exploatată cu o viziune 
de incluziune, poate aduce beneficii extraordinare în domeniul educației. 

În anul 2020, Huawei România a pornit într-o călătorie emoționantă care a creat valuri de schimbare. Colaborând 
cu SOS Satele Copiilor, Huawei și-a propus să aducă digitalizarea în mâinile tinerilor dornici de cunoaștere. Acest 
lucru s-a materializat prin donații de cărți TIC și instrumente de învățare pentru 200 de tineri, punând bazele unui 
viitor promițător. În 2022, parteneriatul Huawei cu SOS Satele Copiilor a sărbătorit cea de-a treia aniversare. Pentru 
a marca această ocazie și pentru a continua sprijinul susținut, compania a inaugurat prima sală de informatică 
Huawei, un spaţiu prevăzut cu echipamente digitale şi mobilier în care copiii din centru se pot bucura de un 
mediu educaţional sigur, bazat pe tehnologia informaţiei şi a comunicaţiilor. Cele 10 laptopuri Huawei și Huawei 
IdeaHub, tabla interactivă din cadrul centrului, au venit în completarea noilor spații, pentru a oferi sprijin copiilor 
care au nevoie de acces la resurse tehnologice pentru dezvoltarea competențelor digitale. Această acțiune este 
un simbol al sprijinului pentru educaţia digitală din România şi al angajamentului companiei faţă de copiii aflaţi în 
grija asociaţiei.

Platforma educaţională gratuită #Note Bune este dedicată elevilor de gimnaziu și de liceu care se pregătesc pentru 
susţinerea examenelor la discipline precum matematica şi limba şi literatura română. Huawei România şi Asociaţia 

pentru Educaţie Digitală Bigger Picture au lansat anul trecut această aplicaţie prin care, alături de profesori foarte 
bine pregăţiţi, echipa #NoteBune le propune utilizatorilor o serie de cursuri online realizate în conformitate cu 
programa şcolară. Elevii pot trece prin materie în câteva ore cu ajutorul lecţiilor video, a fişelor recapitulative şi a 
testelor ce pot fi rezolvate online. Tot conţinutul este gratuit pentru a susţine accesul egal la educaţie al tuturor 
copiilor. 

Huawei își propune să construiască un ecosistem stabil, prin care să susțină activitățile de inovare, cercetare și 
dezvoltare ale universităților, oferind resurse TIC, oportunități de training și locuri de muncă. Pentru a fi și mai 
aproape de sistemul educațional din România, Huawei premiază performanța prin colaborarea cu Universitatea 
Națională de Știință și Tehnologie Politehnica București, oferind studenților burse și stagii de pregătire, precum și 
oferirea de oportunități profesionale.

În 2020, Huawei și Asociația Magic au dotat secțiile de oncologie pediatrică ale unor spitale din București și 
Cluj cu 200 de tablete pentru copiii bolnavi de cancer, pe care aceștia să le poată folosi în timp ce sunt internați 
pentru a învăța, a se juca și a se conecta cu familiile și prietenii lor. În 2021 compania și-a extins parteneriatul cu 
Asociația Magic pentru încă un an și a oferit 25 de burse de școlarizare lunare, în valoare totală de 33.000 de euro 
pentru copiii care se reîntorc la școală după ce au luptat cu boala și au nevoie de rechizite școlare, cărți și de ore 
suplimentare pentru a recupera materia predată în lunile sau chiar anii de tratament și spitalizare. 

Dincolo de a fi o forță activă în digitalizarea școlilor și companiilor din România, Huawei este, în permanență, 
preocupată de formarea tinerelor talente și pregătirea lor pentru industria TIC. Programul global ICT Academy 
își propune să contribuie la formarea tinerilor ingineri în România. Aceștia pot beneficia de pregătire teoretică 
și practică pe subiecte precum Big Data, IoT, Cloud Computing și Networking. Ca parte a proiectului, acestora 
li se oferă acces la expertiza Huawei în domeniu. În cadrul ICT Academy sunt în derulare la nivel internațional 
parteneriate cu peste 1.500 de instituții de învățământ. Prin parteneriatul cu mediul academic, Huawei a dezvoltat 
un veritabil ecosistem, care acoperă într-o manieră integrată procesele de învățare, certificare și angajare. În acest 
fel este sprijinită dezvoltarea industriei TIC și se asigură că pregătirea studenților este în conformitate cu cerințele 
de pe piața muncii. Mai mult de 60.000 de studenți, din peste 90 de țări, sunt pregătiți anual în cadrul programului. 

Angajamentul ferm al Huawei față de educație și dezvoltare comunitară în România reflectă fidel sloganul companiei: 
„În România pentru România”. Aceste proiecte educaționale nu numai că au redus disproporționalitatea digitală, 
dar au și adus oportunități semnificative pentru nenumărați studenți și comunități. În construcția campusurilor 
digitale, Huawei are o experiență bogată în peste 70 de state și regiuni și parteneriate cu peste 600 de universități și 
instituții de cercetare. Din perspectiva portofoliului de produse, compania poate acoperi o gamă largă de necesități 
din mediul educațional, inclusiv cu soluții particularizate, nu doar enterprise și telecom. Prin puterea tehnologiei 
și a soluțiilor inovatoare, Huawei și-a demonstrat rolul de companie responsabilă din punct de vedere social, 
dedicată să dea înapoi comunității și dornică să continue să se implice local. Pe măsură ce compania va dezvolta 
noi proiecte, la fel crește și implicarea ei de a oferi șanse egale și un viitor mai bun pentru tinerii României.

Articol realizat cu susținerea Huawei

1. op.europa.eu/webpub/eac/education-and-training-monitor-2022/ro/country-reports/romania.html
2. www.edu.ro/sites/default/files/_fi%C8%99iere/Minister/2022/Transparenta/Starea_invatamantului/Raport-Starea-invatamantului-preuniversitar-2021-2022.pdf
3. European Commision, COMMISSION STAFF WORKING DOCUMENT 2023 Country Report – Romania, Brussels, 24.5.2023, Recommendation for a COUNCIL RECOMMENDATION on the 2023 National Reform Programme of Romania and 

delivering a Council opinion on the 2023 Convergence Programme of Romania, p.4. 
4. www.edu.ro/sites/default/files/SMART.Edu%20-%20document%20consultare.pdfa
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Florin Talpeș
CEO și cofondator al Bitdefender

A stăzi, eu conduc Bitdefender (în domeniul securității digitale), iar Măriuca 
(soția sa – n.red.) Intuitext (în domeniul educației preuniversitare). Pe acestea 
ne-am focalizat pe termen lung. 
Porniți la drum cu zero cunoștințe despre antreprenoriat, despre cum să faci și 
să construiești un business și cu zero experiență de management, am început 
să învățăm 100% făcând - learning by doing. Astăzi, recomandăm tuturor să 
citească întâi ce au gândit alții, să învețe de la ei și abia apoi să facă. Nu de alta, 
dar poți reduce cu ordine de mărime numărul erorilor pe care le faci. Poate părea 
evident lucrul acesta, dar de cele mai multe ori accesăm super� cial ce „știu 
pământenii“ despre subiectul de care suntem interesați. Nu ne dăm seama că 
pentru perfomanță, aproape pe � ecare temă de care suntem interesați, trebuie să 
trecem de la stadiul de necunoscător la stadiul de „rezonabil de expert“, nu doar 
începător. Și deci nu o vedem ca pe o activitate în sine de dezvoltare personală 
sau profesională, care trebuie structurată ca atare.
Ca lider, cea mai puternică școală pentru mine a fost trecerea � ilor noștri prin 
adolescență. Adolescența lor s-a suprapus cu o perioadă de dezvoltare pe mai 
multe direcții a proiectelor noastre. Pentru noi a fost o mare provocare încercarea 
de a echilibra sprijinul pentru ei cu atenția și energia pe care le acordam vieții 
de antreprenor. Într-o perioadă în care internetul nu era biblioteca uriașă de 
cunostințe de astăzi și accesul la biblioteca lumii nu era deloc evident pentru noi, 
confruntarea mea ca tată cu adolescența lor a fost ca o ciocnire între civilizații. 
Obișnuit să � u ascultat cu atenție și respectat în echipele noastre, ce spuneam 
acasă era pus la îndoială continuu și în cel mai direct, abrupt mod cu putință. Era 
exact rezultatul educației de gândire critică și independentă la care contribuiam. 
Iar pe copii nu îi muți într-un alt rol, nu îi treci printr-un training, nu îi concediezi, 
ci îi iubești necondiționat. 
Cu ajutorul copiilor mei am învățat diferența dintre mine și ideile mele și a început 
să îmi placă atunci când ideile mele erau revizuite, îmbogățite, răsturnate de cei 
cu care discutam. Astăzi, mi se pare că ar �  nesănătos dacă lucrurile ar �  altfel. Și 
dacă răspunsul la ce spun eu începe cu „ai dreptate”, eu îl aștept cu nerăbdare pe 
„dar…”, pentru că acolo este partea valoroasă.
Am intrat ca o piatră de munte, ascuțită, în adolescența lor și am ieșit ca o piatră 
de râu, rotundă, care se îmbină bine cu alte pietre și cu apa.”

Ca lider, cea mai puternică școală 
pentru mine a fost trecerea fiilor 

noștri prin adolescență.
DRAGOȘ DAMIAN, CEO TERAPIA

Ca să schimb 
viitorul României 
în următorii 10 ani 
cred că o să intru 
în politică.
România are nevoie de un 
leadership politic care să 
refacă populația țării, suntem 
pe o traiectorie de extincție 
dacă vom continua așa, nu o să 
avem economie dacă nu avem 
o generație tânără numeroasă.

România are nevoie de un 
leadership politic care să fie 
convins că muncitorii din 
fabrici, șantiere și ferme sunt 
mult mai importanți decat 
digitalizarea, inteligența 
artificială și roboții.

România are nevoie de un 
leadership politic care să 
înțeleagă că sistemul sanitar 
și cel de învățământ se vor 
vindeca numai printr-o 
competiție reală între public și 
privat.  

România are nevoie de un 
leadership politic care să 
sprijine afacerile de familie 
și bursa, cele două plăci 
turnante care au stat la baza 
creșterii celor mai mari puteri 
economice. 

România are nevoie de un 
leadership politic care să 
înțeleagă că primele două mari 
puteri din 2033 vor fi China și 
India și de aceea să dezvolte 
relații cu ele, să fim poarta lor 
de intrare în Uniune.

În 2033 să ne întâlnim sănătoși 
și să vedem câți dintre 100 cei 
mai admirați CEO din 2023 au 
intrat în politică și au schimbat 
viitorul României.

GEORGE COPOS, PROPRIETARUL 
GRUPULUI HOTELIER ANA HOTELS

Pentru țara mea îmi doresc, 
în primul rând, stabilitatea 
și predictibilitatea care să 
ajute România să se plaseze 
în primele 10 țări ale 
Europei. Îmi doresc ca țara 
mea și oamenii ei să devină 
mândri de realizările lor, 
iar oamenii buni să se 
reîntoarcă acasă.
Îmi doresc ca toți copiii noștri să 
beneficieze în țară de cea mai bună 
educație posibilă iar cei care învață 
în străinătate să revină și să se 
integreze în mediul de afaceri din 
România. Îi încurajez pe toți tinerii 
din România să își asume ideile de 
afaceri pe care le au și să încerce să 
le dea viață. Poate că nu vor reuși 
„din prima” însă cu siguranță vor 
reuși până la urmă să își realizeze 
visurile dacă vor persevera, așa cum 
am făcut și eu când eram de vârsta 
lor. Îmi doresc ca tinerii să înțeleagă 
faptul că nimic nu se poate realiza 
fără sacrificiu personal. Chiar și 
acum, la cei 70 de ani ai mei, sunt 
prezent cel puțin două zile pe 
săptămână în șantierele companiei 
Ana Hotels.
Îmi doresc ca toți românii să fie 
mândri că sunt români, așa cum 
sunt și eu. 
Pentru businessul meu îmi doresc 
ca, peste 25 de ani, Ana Hotels 
să fie prezentă în toate locațiile 
importante din țară, excelând în 
industria ospitalității și oferind 
servicii turistice de cea mai înaltă 
calitate. Îmi doresc să nu repet 
greșelile făcute în trecut, când nu 
toate inițiativele mele în afaceri 
au reușit. Îmi doresc să am în 
continuare puterea de a nu renunța 
niciodată și de a învăța ceea ce 
trebuie din fiecare încercare, 
pentru a fi mai bun în ceea ce fac. 
Îmi doresc să nu îmi pierd curajul. 
Atunci când cei mai mulți oameni își 
țineau banii deoparte, eu am riscat 
și am luat bani de la bancă pentru a-i 
investi atât în active cât și în oameni, 
căci ei sunt cei care maximizează 
valoarea activelor deținute. Și acum 
fac la fel."

Iulian Dascălu
fondatorul dezvoltatorului 
imobiliar Iulius

„Pentru următorii 25 de 
ani, îmi doresc o țară care 
să își continue evoluția, 
mai puternică economic. 
În ceea ce mă privește, îmi 
doresc să am în continuare 
o echipă performantă și 
determinată, astfel încât să 
realizăm proiecte viitoare 
care vor contribui la această 
dezvoltare.”

Alina Rus
Vicepreședinte & CFO Raiffeisen Bank 
România 

Aș îndrăzni să spun că nimeni nu știe 
ce se va întâmpla în următorii 10 ani. 
De cele mai multe ori, ne facem planuri 
pentru următorii 3-5 ani, pentru că 
este important să știm unde vrem să 
ajungem, care este obiectivul nostru 
pe termen lung. Cât despre cum ne 
pregătim pentru ce ar putea să se 
întâmple în următorii zece ani, aș 
face o paralelă cu o altă dimensiune 
de bază a vieții noastre, a societății, 
respectiv educația copiilor, cei care 
peste 10 ani vor trebui să facă față 
unor provocări cu totul noi față de 
ceea ce caracterizează prezentul sau 
orizontul de timp previzibil. Ca și în 
cazul educației, ne pregătim pentru 
viitor cultivând o trăsătură esențială, 
adaptabilitatea. Este important să 
ne dezvoltăm aceasta caracteristică, 
atât la nivel personal, mental, cât și în 
ceea ce privește cultura organizației, 
care trebuie să � e agilă și să permită 
încorporarea promptă a noilor tendințe 
și un răspuns rapid în fața provocărilor 
ce apar în industria noastră, � e că 
vorbim de tehnologii sau de factori 
de risc noi. Cu siguranță vom asista la 
o transformare radicală a sectorului 
bancar, cu o tendință generală de 
accelerare a digitalizării, generată de 
dorința clienților de a avea acces la 
o experiență personalizată și facilă 
în relația cu banca. Rolul băncii însă 
rămâne același, de a contribui constant 
la dezvoltarea economiei, prin 
produse � nanciare și, mai ales, servicii 
de calitate, ce fac viața mai ușoară 
clientului în � ecare zi, � e că vorbim 
de persoane � zice, � e că vorbim de 
companii. Cuvântul cheie pentru un 
bancher rămâne „încrederea”, așadar, 
cred cu tărie că indiferent cum va arăta 
industria bancară peste 10 ani, ne vom 
ghida după același principiu – dorința 
de a clădi o relație bazată pe încredere 
alături de clienții noștri. Am încredere 
că sistemul bancar din România 
este unul solid, rezilient, pregătit să 
facă față tuturor incertitudinilor și 
să se adapteze nevoilor economiei 
românești.

CITIȚI INTEGRAL PE WWW.ZF.RO

Ionuț Ardeleanu
CEO al Auchan România

Ultimii ani ne-au obligat să învățăm să pregătim viitorul apropiat, viitorul imediat – 3 
luni, 6 luni, 1 an... și doar să visăm la ce se poate întâmpla în următorii 10 ani. Astăzi, 
10 ani par mai departe ca niciodată, iar strategiile nu reușesc să vadă până acolo. 
Totodată, am învățat și să � m mult mai agili, mai robuști, mai pregătiți, incomparabil 
cu ce se întâmpla în urmă cu 4-5 ani. 
Cum ne pregătim totuși pentru următorii 10 ani? Probabil că o bună modalitate 
este aceea de a rămâne deschiși, curioși, dar lucizi. E important să ne schimbăm 
modul de învățare și să ne alegem foarte bine sursele de informare, lucru din ce în 
ce mai greu.
În retail, ne așteaptă cu certitudine, dacă se mai poate spune așa, o perioadă de 
creștere accelerată – în zona digitală (destul de evident), cea de antreprenoriat local, 
inclusiv franciză, și în multele modele de proximitate. Deși o constantă a ultimilor 
ani, dezvoltarea proximității pentru formatele � zice pare a �  modul principal 
de creștere. Vom vedea și primele preocupări serioase în tot ceea ce înseamnă 
blockchain și web3 în retail, iar o schimbare semni� cativă va �  trecerea de la simpla 
vânzare de produse la dezvoltarea generalizată de ecosisteme de soluții complexe 
pentru clienți și parteneri, în jurul digitalului, datelor și diverselor servicii.
Îmi doresc ca toate aceste lucruri să se întâmple într-un context românesc solid 
economic și social, cu un sistem educațional schimbat din temelii, într-o țară în 
care vom vorbi mai puțin de infrastructura de� citară și de necesitatea reformării 
sănătății, ci mai degrabă de plusul de valoare pe care noi îl aducem. Cred sincer că 
nu ne lipsesc multe lucruri pentru acest viraj esențial – puțină deschidere, luciditate, 
multă responsabilitate și schimbarea modului de învățare.

Raul Ciurtin
cofondator Verdino

Sper ca în următorii ani foarte mulți 
români plecați să se întoarcă acasă. 
Sper să își poată construi o viață 
frumoasă și prosperă în România. Și 
România să le poată oferi asta. E clar 
că economia locală a crescut foarte 
mult, atât datorită investițiilor străine, 
cât și datorită � rmelor cu capital local. 
Nu știu să spun, în afară de aderarea 
la UE, care au fost alte evenimente 
importante în economia românească. 
Sigur pot să zic că ZF le-a relatat pe 
toate, și asta cu mult profesionalism. 
Ba, mai mult, a scris și scrie în 
continuare cu multă mândrie despre 
antreprenoriatul românesc. Așa a fost 
și în cazul meu!
În ceea ce mă privește pe mine ca 
antreprenor, față de Albalact, Verdino 
se vrea un proiect european, unde 
această categorie (mâncare alternativă 
la proteina animală - n.red.) e mult 
mai mare dat � ind comportamentul 
consumatorului. Ambițiile sunt total 
diferite. Nu totul depinde de mine. 
Depindem de investitorii care vor vrea 
să investească în acest proiect.
Eu am terminat medicina. Iar când am 
absolvit, brusc, nu am mai vrut să � u 
doctor și am vrut să � u om de afaceri. 
Habar nu aveam ce înseamnă asta, 
știam doar din ce văzusem prin � lme. 
Am fost total nepregătit. Mi-au trebuit 
mulți ani să învăț să fac lucruri, să învăț 
să fac echipe, să fac produse. După 
foarte multă muncă, am construit 
o companie în industria laptelului 
aproape de la zero. Făcând produse în 
� ecare segment, am reușit ca această 
companie să devină numărul 1. În 
momentul în care am terminat acest 
ciclu, am realizat că dacă mai stau, 
nu mai pot să cresc, lucru pe care îl 
făcusem foarte mulți ani. Atunci am 
vândut (a vândut Albalact, din poziția 
de lider de piață către gigantul francez 
Lactalis – n.red.). De atunci am investit 
în mai multe companii. Dintre acestea, 
pe unele le-am vândut, pe altele încerc 
să le fac mari.
Cred că românii au un dar aparte de a 
face lucruri. 

CITIȚI INTEGRAL PE WWW.ZF.RO

FADY CHREIH, CEO, REGINA MARIA

Atâta timp cât vom 
lucra împreună, 
nu unii împotriva 
celorlalți, avem în 
continuare șansa 
de a construi 
sisteme sustenabile 
și strategii coerente 
de țară pentru 
următorii 10 ani și 
chiar mai mult.

Îmi doresc să cred că trei dintre 
tendințele prin care, astăzi, REGINA 
MARIA face pași de pionierat vor 
deveni, în următorii 10 ani, parte din 
normalitate pentru întregul sistem 
medical din România. 
Mă refer aici la pivotarea către un 
model de îngrijire construit în jurul 
și cu implicarea pacienților, în care 
banii să urmeze pacientul, iar acesta 
să poată alege unde dorește să fie 
îngrijit. 
Totodată, mă uit cu încredere la 
aplicabilitatea Inteligenței Artificiale 
în medicină și la impactul pe 
care îl poate avea digitalizarea 
în creșterea accesului la servicii 
medicale, dar și în eficientizarea 
interacțiunii cu instituțiile publice, 
prin debirocratizare. Este clar că 
în următorii 10 ani, digitalizarea și 
inteligența artificială vor fi parte din 
noul normal. 
Cred că toate provocările pe care 
le are România în prezent pot fi 
transformate în oportunități de 
dezvoltare, iar printr-un dialog real 
între mediul public și cel privat în 
toate sectoarele strategice, prin 
transparență și stabilitate financiară 
și legislativă, aceste provocări pot 
deveni motoare de creștere în 
următorul deceniu.  
Sunt ferm convins de rolul nostru de 
educator, în aceeași măsură în care 
cred în rolul de formator obiectiv de 
opinie al presei și, implicit, al celei 
mai citite publicații de business din 
România, Ziarul Financiar.  
Atâta timp cât vom lucra împreună, 
nu unii împotriva celorlalți, avem 
în continuare șansa de a construi 
sisteme sustenabile și strategii 
coerente de țară pentru următorii 
10 ani și chiar mai mult.
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Traian Halalai
președintele executiv al Exim Banca Românească

E conomia pare să se îndrepte treptat spre un model de creștere în care 
rolul investițiilor va �  unul mult mai important, iar, în condițiile în care 
acest model se va menține pe termen mai lung, potențialul economiei 

românești va crește gradual în următorii zece ani.
De aceea, consider că România are atuuri pentru a-și modela o traiectorie de 
dezvoltare conturată puternic în jurul ideii de valori� care a poziției sale geo-
strategice, ca stat membru al Uniunii Europene - statut care asigură accesul la 
resurse semni� cative, și ca element de stabilitate în regiunea Europei de Est.
Astfel, cred că România de peste 10 ani va �  cel mai probabil o economie activă, 
dezvoltată și puternică, un element de stabilitate regională și un partener de 
afaceri valoros, alături de partenerii internaționali.
Valori� când oportunitățile oferite, stimulând intens potențialul local valoros 
de dezvoltare tehnologică, creând locuri de muncă inteligente pentru noile 
generații, avem toate premisele care, în 10 ani, să ne conducă la concluzia că 
putem vorbi despre o economie românească puternică, dinamică, o economie a 
viitorului european și global.

CITIȚI INTEGRAL PE WWW.ZF.RO

Astfel, cred că România de peste 
10 ani va fi cel mai probabil o 

economie activă, dezvoltată și 
puternică, un element de stabilitate 

regională și un partener de afaceri 
valoros, alături de partenerii 

internaționali.

De-a lungul anilor 
au fost multe 
momentele în 
care un titlu, 
o imagine sau 
un editorial din 
Ziarul Financiar 
mi-a atras atenția 
și m-a pus pe 
gânduri.

MUSTAFA TIFTIKCIOGLU, 
CEO GARANTI BBVA

Am convingerea 
că în următorul 
deceniu provocările 
de natură economică 
din România 
se vor atenua 
comparativ cu anii 
anteriori, existând o 
perspectivă pozitivă. 
Prognozele care 
indică o perioadă 
de stabilitate 
economică 
susținută, fără 
crize la orizont, 
se vor confirma, 
și vom asista la o 
creștere economică 
constantă și 
sănătoasă.
Cred că implementarea planului 
de redresare și reziliență, 
precum și utilizarea altor 
fonduri UE ar trebui să genereze 
investiții majore, care mai apoi 
vor fi un motor de creștere. 
Se anunță, de asemenea, și o 
temperare a inflației, alături de 
o creștere a consumului privat, 
ca urmare a majorării salariului 
minim, a pensiilor și a salariilor. 

Pentru a aborda acest peisaj, 
noi, în Garanti BBVA, ne 
concentrăm strategia de 
business pe câteva aspecte 
cheie. În primul rând, ne 
angajăm să ne îmbunătățim 
portofoliul de soluții financiare 
pentru a răspunde mai bine 
nevoilor clienților noștri. 

În al doilea rând, punem un 
accent puternic pe dezvoltarea 
digitală. Îmbrățișarea 
tehnologiei este crucială în 
industria bancară de astăzi 
și investim în soluții digitale 
pentru a oferi o experiență 
bancară fără impecabilă și 
sigură. Și aici mă refer la servicii 
bancare online, aplicații mobile 
și măsuri solide de securitate 
cibernetică pentru a ne proteja 
clienții.

În plus, oamenii noștri sunt în 
centrul strategiei Garanti BBVA. 
Ne angajăm să oferim echipei 
noastre pregătirea și abilitățile 
necesare pentru a deveni 
bankeri cât mai experimentați 
clienții noștri urmând să 
beneficieze de îndrumări 
și sprijin pentru a-și spori 
bunăstarea financiară.
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Ion Nestor
co-managing partner Nestor Nestor 
Diculescu Kingston Petersen (NNDKP)

La moment aniversar, privind 
retrospectiv la ultimii 25 de ani, pot 
spune fără nici o exagerare că Ziarul 
Financiar a făcut parte din intimitatea 
vieții mele cotidiene. În afară de 
perioadele în care am fost absent 
din țară, aproape că nu a existat zi 
lucrătoare pe care să nu o încep cu 
citirea Ziarului Financiar. Mărturisesc 
că, «old school» � ind, mie mi-a plăcut 
dintotdeauna și continuă să îmi 
placă și acum să citesc ediția tipărită, 
să «simt» paginile, să le răsfoiesc … 
apreciez însă în egală măsură modul 
în care Ziarul Financiar a evoluat către 
zona digitală, pe care o domină cu 
autoritate în materie economică și 
� nanciară.
În opinia mea, ziarul a evoluat 
extraordinar în acești 25 de ani reușind 
totodată să își păstreze sobrietatea, 
echidistanța și profesionalismul
într-un mediu jurnalistic care, din 
păcate, a alunecat în mare măsură în 
ansamblul său către zona tabloidă. 
De-a lungul anilor au fost multe 
momentele în care un titlu, o imagine 
sau un editorial din Ziarul Financiar 
mi-a atras atenția și m-a pus pe gânduri. 
Îmi amintesc și acum ce am simțit 
atunci când am văzut pe prima pagină 
succesul înregistrat de primul unicorn 
românesc – iată că putem și noi!
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Călin Matei
CEO Groupama România

Sper ca România de peste zece ani să 
� e cea pe care ne-o dorim cu toții și 
pe care � ecare dintre noi a construit-o, 
cu efort, optimism și încredere. O țară 
cu un sistem de educație aliniat la 
nevoile viitorului, o țară care formează 
modele și creează oportunități de 
carieră și dezvoltare pentru tinerii 
săi, care își respectă bătrânii și se 
mândrește cu valorile sale. O țară 
care a făcut tranziția către verde, către 
digitalizare, cu o infrastructură bine 
dezvoltată și cu o capacitate și mai 
mare de atragere de investiții. 
Mesajul meu pentru generațiile 
viitoare? Nu contează ce obstacol ai în 
față. Contează pe cine ai alături.
Probabil că una dintre cele mai 
importante lecții pe care le-am învățat 
în ultimii ani a fost aceea a agilității. Am 
traversat perioade cu multe provocări, 
în care ni s-a demonstrat încă o dată 
cât de mult contează să ai o fundație 
solidă, pentru a putea naviga apoi cu 
mai multă ușurință printre provocări 
și oportunități deopotrivă. Așa că 
obiectivul Groupama pentru viitor 
rămâne în continuare acela de a 
menține o fundație solidă, de a încuraja 
o cultură a agilității și e� cienței, astfel 
încât să � m pregătiți pentru tot ceea 
ce nu poate �  anticipat. A fost și 
cazul pandemiei, pe care nimeni nu 
a anticipat-o, dar pe care am reușit să 
o traversăm cu bine datorită acestei 
culturi a agilității și e� cienței. 
Personal, îmi doresc ca viitorul nostru, 
al tuturor, să � e unul în care vom �  
învățat deja să ne concentrăm mai 
mult pe ceea ce contează cu adevărat. 
Cred că în următorii zece ani vom 
avea o altă perspectivă asupra ideii 
de prevenire și că vom �  mai prudenți 
atunci când vine vorba de felul în care 
ne raportăm la riscuri. Cred că vom 
vorbi cu mai multă ușurință despre 
o asigurare de viață, că vom prioritiza 
prevenția în sănătate și vom face din 
asigurările facultative o normalitate. 

3
mil. mp de birouri 

sunt astăzi în Capitală, iar în 
urmă cu 25 de ani piața de 
birouri moderne din era de 

sub 80.000 mp. O estimare a 
costului de construcție pentru 

toate clădirile moderne din 
țară trece de 6 mld. euro, 

luând în calcul un cost estimat 
la 1.200 până la 1.500 de euro/

mp construit.

În anii '90, 
comerțul 
tradițional 
din România 
număra peste 
150.000 de 
magazine. 
Astăzi, mai sunt 
doar 38.000 
de magazine 
tradiționale, 
cu 2.000 mai 
puține decât în 
2021, cu 19.000 
mai puține 
decât în 2017 și 
aproape de două 
ori mai puține 
decât în 2013.

Adrian 
Gârmacea
proprietarul producătorului de 
tâmplărie Barrier

Ne pregătim pentru un deceniu 
plin de provocări și oportunități. 
Plani� căm să creștem capacitățile de 
producție pentru produsele noastre, 
cu accent major pe zona de tâmplărie 
de aluminiu și geam termoizolant. 
De asemenea, investim constant 
în tehnologie și software pentru a 
optimiza procesele și � uxurile de 
lucru.
Intenționăm să menținem afacerea în 
sfera familiei. Ne vedem ca un jucător 
major în industria din care facem 
parte, cu o cotă de piață în creștere 
la nivel european și chiar global. 
Sectoarele în care activăm sunt într-o 
transformare rapidă. Tehnologizarea 
avansează, iar sustenabilitatea devine 
tot mai importantă. Ne propunem 
să � m la înălțimea așteptărilor și să 
devenim un model în adaptarea la 
aceste schimbări.
Vizualizăm o Românie tehnologizată, 
cu un accent mare pe inovație și 
dezvoltare durabilă. Ca parte a acestei 
viziuni, ne dorim să contribuim 
la formarea unei noi generații de 
antreprenori și angajați cali� cați în 
industria noastră, să devenim un 
angajator de top și să ne consolidăm 
poziția pe piața de pro� l la nivel global.
Am fost întotdeauna inspirat de 
editorialele și analizele ZF care 
abordează inovația și adaptabilitatea 
în lumea afacerilor. Acestea au fost 
adesea o sursă de inspirație.

Feliciu 
Paraschiv
fondatorul Paco Supermarkets

Amintiri cu privire la ZF sunt numeroase, 
dar un lucru care a rămas întipărit în 
mintea noastră este sintagma «Afaceri 
de la zero». Acest capitol ne arată că 
avem și antreprenori români care pot 
ridica o afacere plecând doar de la o 
idee sau o convingere în care au investit 
multă muncă și perseverență și au 
demonstrat că se poate și în România. 
Lor le las mai jos un mesaj.
«Dragi tineri lideri ai României,
Sunteți moștenitorii unei țări foste 
bogate, încă plină de resurse, potențial 
și oameni talentați, pe care va trebui să 
o predați la rândul vostru generațiilor 
viitoare, evident dacă o să mai aveți 
ce. În următorii zece ani, vă îndemn 
să preluați ștafeta și să continuați să 
construiți o Românie mai bună și mult 
mai românească decât am făcut-o 
noi. Aveți puterea de a face schimbări 
semni� cative și de a transforma visele 
noastre în realitate, pentru că noi nu 
ne dăm seama dacă am reușit sau 
nu. Investiți în educație, este cheia 
pentru a vă asigura că România 
rămâne competitivă pe scena globală. 
Pregătirea, inovația și creativitatea 
voastră vor determina viitorul țării. 
Îngrijiți țara pentru generațiile viitoare 
și valori� cați resursele naturale ale 
României în mod responsabil. Lucrați 
împreună pentru a depăși provocările 
sociale și economice, și pentru a 
construi o Românie puternică. Sprijiniți 
tinerii care doresc să creeze afaceri și 
să aducă valoare economiei românești. 
Învățați să spuneți nu, dacă ceva nu vă 
convine, nu e nicio rușine, învățați să 
� ți fermi și hotărâți, așa cum noi nu am 
fost. 
Acesta este momentul vostru care 
începe acum, și ține numai de voi 
să de� niți direcția României pentru 
următorul deceniu.  Aveți tot sprijinul 
nostru, aveți toată susținerea noastră 
și a tuturor care visează la o țară 
civilizată, puternică și frumoasă. 
#predamștafeta
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Mircea Turdean
director general Farmec

Farmec va rămâne întotdeauna un business de familie. Avem obligația morală 
de a duce mai departe istoria de peste 130 de ani a companiei, dar și moștenirea 
lăsată de prof. univ. dr. Ana Aslan. În mod cert, Farmec va continua să evolueze, 
să inoveze și să aducă produse noi pe piața românească de cosmetice, în tandem 
cu cerințele consumatorilor români. 
Peste 10 ani ne propunem să dublăm exporturile companiei și să încheiem 
acorduri cu parteneri cu aceleași valori ca ale noastre, la fel ca și cei pe care îi 
avem în prezent. Noi evoluăm constant, de la an la an, așa că suntem convinși 
că și următorii zece ani vor �  de bun augur pentru Farmec, cu toate provocările 
ce vor urma. Suntem obișnuiți să facem față provocărilor, am traversat cu bine o 
pandemie mondială, perioadă în care am avut inspirația de a lansa dezinfectanți 
de uz casnic și profesional, plus alte momente complicate, așa încât suntem 
pregătiți să facem față și altor provocări ce vor veni. Avem în spate o istorie lungă, 
iar asta ne obligă și ne motivează să ducem mai departe povestea Farmec. 
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25 de ani mai târziu, 
Ziarul Financiar prezintă 
evoluția indicelul BET în 
2023 care crește inclusiv 
ca urmare a listării 
Hidroelectrica. Evoluția este 
impulsionată de listarea 
Hidroelectrica din 2023, cea 
mai mare după Revoluție. 
Din păcate este o societate 
de stat. 25 de ani mai târziu, 
statul mai reprezintă doar 
4% din economie raportat 
la cifra de afaceri totală 
a companiilor locale. 
Economia este astăzi cu totul 
alta. În 1998, nu aveai unde 
să mănânci o ciorbă decent 
în București. Astăzi, Calea 
Victoriei este plină. Tinerii 
probabil că nici nu realizează 
ce ani au fost. Și mai bine că 
nu-și pun problema. Viitorul 
le și ne aparține.

+ 25 DE ANI
1 NOV. 2023

TATA ARĂ PE TRACTOR, 
MAMA COZONACI NE FACE

Tractorul Brașov a fost o uzină emble-
matică a Republicii Socialiste România. În 

clasa întâi, copiii trebuia să învețe un cântec: 
“Tata ară pe tractor/Mama cozonaci ne face/Iar 

noi învățăm cu spor/Când e pace”. Pace a fost, 
dar nu a mai fost Tractorul. România exporta pe 
atunci tractoare în Libia, în Egipt, în țările ara-
be. Dar cum progresul industrial nu iartă pe 

nimeni, dacă nu te adaptezi vremurilor, nici 
uzinele Tractorul nu au fost iertate, în vre-

mea în care un tractor modern este 
condus din fața unui laptop.

IRAKUL S-A PREDAT 
SAU COMPANIILE CU 
PIERDERI SE ÎNCHID?

Care este știrea zilei? – este întreba-
rea pe care și-o pune, de dimineață 

până seara, orice editor de presă. În 
primul său număr, ZF nu avea cum să 

evite subiectul Irak care capitulase în fața 
armatei SUA. Dar, chiar în dreapta articolu-
lui de fond, un altul vorbește de dispoziția 
Coaliției CDR de a închide companiile de 
stat care produceau economiei pierderi 
imense – doar combinatul siderurgic de 
la Galați avea pierderi, la acea vreme, de 
un milion de dolari pe zi. Anii '90 au 
fost ani de convulsii cumplite, iar 

România, un pacient la chimio-
terapie, din care a ieșit, din 

fericire.

CEL MAI LONGEVIV 
PREȘEDINTE DE BANCĂ 

CENTRALĂ DIN LUME
L-a bătut  deja la puncte pe Ion Iliescu 

care promitea public că nu va ieși din politică 
decât “cu picioarele înainte”. Iliescu n-a ieșit cu 

picioarele înainte din politică, dar a ieșit. Acum 
cum va vrea să iasă Isărescu de la BNR, e doar 
treaba lui. Când ZF scria, acum 25 de ani, că Isă-
rescu va continua la Banca Națională, el avea 49 
de ani. Acum are 74. Mult? Puțin? Pentru zilele 
de azi, nu este o vârstă înaintată. Pentru pre-
ședinția SUA se luptă oameni mult mai în 

vârstă ca el. Indiferent ce ar spune adver-
sarii lui, este cert că, această perioa-

dă, nimeni nu i-a putut găsi un 
înlocuitor pe măsură.

CALITATE 
VERSUS CANTITATE

 Când ZF a apărut pe piață, România era în-
tr-o vânzoleală cum greu își imaginează azi de cei 

care nu au trăit intens acele vremuri. Era o schimba-
re de paradigmă. În urmă cu câțiva ani mi s-a stricat 

laptopul. A trebuit să-l duc la reparat undeva departe, 
într-un atelier minuscul deschis într-una din imensele 
hale ale colosului întreprinderii “Republica”, de odini-
oară. L-am primit înapoi în două zile. Merg deseori cu 
taxiul. Taximetristul, dacă nu tace, plânge după uzi-

nele Republica sau după Combinatul Siderurgic 
Galați. Uzine care produceau enorm, dar dar 

cu pierderi imense. De aceea soluția văzută 
de ZF a fost: produceți mai puțin, dar 

cu câștiguri mari.

CALITATE 
VERSUS CANTITATE

PRIMUL 
EDITORIAL ZF 

16 NOV. 1998

BANI DE 
BENZINĂ DE LA 

BUGET – IERI ȘI AZI
 Un stat nu poate trăi fără taxe. Iar un șofer 

nu poate conduce mașina dacă nu are benzi-
nă. Așa că statul care deține monopolul aici se 

gândește la cele mai simple soluții când îi intră că-
mașa la apă. Fostul ministru al � nanțelor – Decebal 
Traian Remeș - ajuns vedetă mai cu seamă în urma 
operațiunii “Caltaboșul” în care a fost condamnat 
pentru că a luat mită în caltaboși, cârnați și tobă, 
se gândea să majoreze acciza la combustibil 

ca să aducă bani la buget. Nimic nou sub 
soare: a se vedea noile taxe de azi im-

puse din simplu motiv că bugetul 
nu are bani.

CE SCRIA ZIARUL DE BUSINESS  AL ROMÂNIEI 
ÎN 1998-1999, ANII CARE AU PECETLUIT DRUMUL DE AZI

 ZF, O OGLINDĂ PURTATĂ DE-A LUNGUL DRUMULUI
Istoriile sunt, în bună măsură, falsuri. Herodot, părintele istoriei, cum i se spune, a scris faimoasele lui povești la sute de ani după ce ce ele s-au petrecut. 

Istoricii de azi îl contrazic, în multe privințe, dar miturile spuse de el plac. Există la noi, ca peste tot, această teribilă întrebare: „Ai văzut tu asta”? Iar celalalt spune, dacă e 
în stare: Cum nu? Am văzut cu ochii mei! Reporterii ZF „au văzut” și „au pipăit” tot ceea ce au scris în ultimii 25 de ani în Ziarul Financiar. Războaie, cutremure £ nanciare, 

răzvrătiri, eșecurile și succesul. A fost o „oglindă plimbată de-a lungul drumului” – de£ niția romanului realist. Asta este societatea. Noi doar plimbăm o oglindă pe drum.

De Iulian Anghel și Sorin Pâslaru

DE LA ASPIRAȚIA SPRE 
CAPITALISM, LA DICTATURĂ

Cine și-l mai aduce aminte de Evgheni Primakov, fostul 
premier al Rusiei în anii ,90? Mai nimeni. În 1998 când, alături 

de alte ziare, ZF analiza criza băncilor rusești, superîmpovăra-
te, Rusia era încă o țară care aspira spre o societate de tip liberal, 
după modelul Occidentului. Era vreme  în care Federația, în glu-
mă sau în serios, chiar tatona posibilitatea aderării la UE și chiar 
la NATO. Dar “Russkiy Mir” a fost mai puternică, iar azi, pentru 

Rusia, Occidentul este cel mai mare dușman al său. Războiul 
din Ucraina a rupt toate legăturile. Dar niciodată nu a fost 

altfel, așa că perioada lui Primakov a fost un fel de 
„suspendare a istoriei”.

De Iulian Anghel și Sorin Pâslaru

PRIMA PAGINĂ 
16 NOV. 1998

De Iulian Anghel și Sorin Pâslaru

ZIARUL FINANCIAR
17 NOV. 1998
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Anii '90 au fost ani grei dar, dacă timpul are o virtute, virtutea lui nu este vindecarea, ci uitarea. 
Desigur, nu toți percepem timpul la fel. Fostul ambasador al SUA în România James Rosapepe povestește într-o 

carte de memorii din zilele lui de la București și scrie cu uimire: țara era aproape în incapacitate de plată, la limita 
prăbușirii, iar, “in ziua în care l-am vizitat”,  premierul Radu Vasile juca tenis la reședința lui de la Snagov, fosta vilă 

a lui Ceaușescu. Apoi s-a dus să urmărească o partidă de fotbal. S-a schimbat ceva de atunci?  
Cumva, da. Doar că nu mai sunt la modă, între politicieni tenisul sau fotbalul, ci golful.

Nu mai vorbim azi de “ultima carte”, dar problemele rămân aceleași. Radet are nevoie de un miliard de euro ca 
bucureștenii sa nu înghețe în case. Și nu-i are. Bucureștiul este un oraș bogat care nu are bani și nimeni nu știe de ce.

+ 25 DE ANI
3 NOV. 2023

PRIMA PAGINĂ 
7 DEC. 1998

CÂND NU ȘI-A JUCAT 
ROMÂNIA ULTIMA CARTE?

În 1998, în decembrie, ZF titra pe pri-
ma pagină că administrația este de acord 

cu închiderea întreprinderilor pe pierderi. 
Guvernul voia să reducă cu 30% din pierderile 

din economie prin închiderea “găurilor negre”. 
Conel și Romgaz primeau pașaport pentru 

oprirea robinetului pentru cei care nu-și plăteau 
facturile. BNR era de acord, FMI de care România 
avea nevoie ca de aer râdea de după colț iar Emil 
Constantinescu, președintele de atunci, stătea cu 
căciula întinsă ca să primească ceva bani de la alții 
ca să nu înghețe în casă iarna. S-a schimbat ceva? 
S-a schimbat. Dar nu în toate privințele. Cei mai 
mari datornici la stat rămân tot companiile de 
stat. România se poate împrumuta și nu are 

nevoie de FMI. Nu azi. Dar se împrumută 
scump, are un rating lângă cel de “junk” 

așa că nu-și joacă azi ultima carte, dar 
a învățat frumos baletul pe sârmă. 

Dar nici pe sârmă nu poți 
dansa la nesfârșit.

ZIARUL FINANCIAR
14 DEC. 1998

250 DE MILIOANE? 
NU NE AJUNGE NICI PE O MĂSEA

Banca Europeană de Investiții (BEI) acorda 
României  în 1998 un împrumut de 250 de milioane 

de dolari pentru lucrările la autostrada București- 
Constanța. Suma asta ar părea ridicolă azi când, pentru 

autostrăzi se cheltuiesc miliarde de euro. Dar depinde și 
cum se cheltuiesc. Când, în criza din 2010, România a fost 
obligată să se împrumute de la FMI și UE, ministrul liberal al 
� nanțelor, Sebastian Vlădescu, stătea într-un colț de scaun 
în sala de conferințe a Palatului Victoria și părea că plânge 
de durere. Câțiva ani mai târziu, a fost condamnat la șap-
te ani de închisoare pentru șpăgi de milioane de euro 

(pe care le-a primit chiar în zilele în care bocea), e 
drept, nu pentru autostradă București-Constanța, 

ci pentru linia ferată București-Constanța. In 
� ne, acum autostrada e bună, iar ce-a 

păpat lupul bun păpat ramane.

REFORMĂ 
ȘI CONSENS

Anii '90 ai secolului trecut au 
șlefuit discursul politic. Oamenii au 

învățat cuvinte și sintagme noi precum 
“luptă politică” în locul “luptei de clasă” cu 

care erau obișnuiți în comunism. “Reforma a 
ajuns pe buzele tuturor, cine nu voia reformă 
nu era patriot. Unde a dus “reforma”, vedeți 
azi. Și încă un cuvânt, “consens”, făcea furori 
în epocă. Toată lumea voia “consens”. Cine nu 
voia consens era un ticălos și vânzător de țară. 
Iată că, peste decenii, consensul se produce. 
Cine ar �  crezut că două partide cu doc-
trine diametral opuse își vor propune să 

guverneze, împreună, generații de aici 
înainte? Sau că singura opoziție 

politică va ajunge să � e un 
partid extremist?

TRECUT-AU 
ANII CA NORII 

LUNGI PE ȘESURI
Emil Constantinescu, pre-

ședintele României, s-a dus în 
decembrie 1988 să mănânce o 

ciorbă la Viena, alături cancelarul 
german de atunci Gerhard Schro-
eder, alături de Jacques Santer, 
președintele Comisiei Europene și 
de alți lideri ai UE de atunci. Ziarele 
vremii scriau că mâncarea a fost bo-
gată, dar promisiunile sărace. Țările 
baltice nu au primit promisiunea 
de a se integra în UE cum nu au 
primit-o nici Cehia, Ungaria sau 
Polonia. România nici nu visa la 
asta sau visa cu ochii deschiși. 
Dar anii au trecut. România este 
în NATO, este în UE. Acum 
Uniunea începe negocierile 
de aderare cu Moldova și 

Ucraina. Ceea ce pentru 
România nu poate 

�  decât un lucru 
bun.

AȚI MAI DA AZI 
300 DE DOLARI PENTRU 
UN ZBOR LA BRUXELLES?

Uitați-vă la reclama KLM din stânga 
paginii jos. Uitați-vă la prețuri. Câți 
dintre voi ar �  dispuși să plătească 
acești bani, azi? Chiar dacă aveți mulți 
bani? În anii '90 un bilet din Europa 
până la New York costa cam 3.000 
de euro. Pe Vola.ro, la 6 noiembrie, 

un bilet București-New York se 
vindea cu 361 de euro.LA INDIGO

Industria înseamnă și azi 22% 
din economia României. Are una 

din cele mai mari ponderi în economie 
din UE, unde media este de 15%.  Produc-

ția alimentară, care înseamnă bună parte 
din această industrie, este o problemă și azi, 

ca și acum 25 de ani. Sloganurile “cumpărați 
românește” sunt aceleași. Doar că plantele cresc 

doar dacă sunt udate. Apa e scumpă, iar ploaia din 
ce în ce mai rară. Cine a mers anul trecut cu trenul 
sau cu mașina pe ruta București-Iași va �  văzut, 
poate, câmpurile arse de secetă - � oarea-soarelui, 
porumb. Adică bani însămânțați în pământul 
putred. Ici-colo, petice verzi de culturi irigate. 
Dar ca să-ți uzi cultura ai nevoie de bani.  Datele 
nu s-au schimbat mult. România are azi 1,3 
milioane de hectare de culturi irigate, potrivit 

ANIF, nu mult peste ce avea în 1998. Dar 
are 9 milioane de hectare bune pentru 

agricultură iar, dacă nu plouă la timp, 
atunci câștigul nu mai este cel 

sperat.

ZIARUL FINANCIAR
14 DEC. 1998

BOGDAN BRĂTESCU, 
REDACTOR POLITIC 

1998- 2000
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Anii 1998-1990 au fost ani ai furiei.  Ani seci ai proiectelor publice pentru că economia era 
într-o situație limită. Iarna lui 1999 venea și regimul Constantinescu nu avea nicio para chioara 

pentru încălzire. Economia era în recesiune, scandalurile politice se țineau lanț. Coaliția de dreapta, 
CDR, de la care toată lumea așteptase ceva după alegerile din 1996, a făcut implozie. Mugur Isărescu a 
fost instalat premier, dar și-a negociat bine întoarcerea în poziția de guvernator al BNR, după ¥ nal. În 

ianuarie 1999, întreaga Românie se uita cu groază la avansul minerilor spre București, iar ZF deschidea 
cu un astfel de articol, nici nu ar ¥  avut cum altfel. Într-un alt ianuarie, dar 24 de ani mai târziu, ZF 

deschidea ziarul cu un subiect despre succesul Dacia, una din mărcile cu care România a scos capul în 
lume, chiar dacă acționarul nu este român. Iată că schimbarea vine, chiar dacă mai greu.

+ 25 DE ANI
20 IAN. 2023

PRIMA PAGINĂ 
20 IAN. 1999

ZIARUL FINANCIAR
20 IAN. 1999

CE S-A 
VĂZUT ȘI CE ESTE

Am fost acolo, dar am văzut și altceva. 
Am fost la Râmnicu Vâlcea când minerii 

i-au făcut praf pe jandarmi și știu că Emil 
Constantinescu a fost pe punctul de a scoate 

armata din cazărmi. Dar am mers, apoi, și în 
Valea Jiului, la o săptămână de la mineriada 
de la Costești. M-am cazat la Hotel Central din 
Petroșani, în plină iarnă, și nu era pic de căldură. 
Am găsit o gazdă într-un bloc care se încălzea cu 
calorifere electrice. Venea un nene, ziua în amiaza 
mare, și-ți deconecta acel aparat care-ți măsoară 
consumul și consumai cât voiai fără ca contorul 
să înregistreze, iar iernile sunt grele în Parâng. Am 
văzut o casă în Uricani – o familie cu trei copii 
- fără căldură și fără geamuri la casă, cu doar 
un celofan bătut în cuie deasupra  geamului 
lipsă. Mâncau doar ce primeau de la cantina 
socială. Nu aveau niciun ban. Da, am 
văzut astea. Un om sărac poate �  lesne 

manipulat, un om cu ceva bani, mai 
greu. Asta este drama noastră. 

Azi? Parcă e ceva mai bine.

PARADOXUL DEMOCRAȚIEI
âAnalistul politic Dan Pavel surprindea, acum 24 de ani, paradoxul democrației. Scadența 

pentru lipsa statului de drept în anii din urmă (articolul este din 1999) este decontată în anii chiar în anii 
democrația începe să funcționeze, spunea el. Desigur, referirile sunt la ultima mineriadă. Este greu de spus, 

oricât ai vrea să � i de echlibrat, ce este democrația. Etimologic, înseamnă “puterea poporului” din cuvântul grec 
compus “demos” (popor) și “kratos” (putere). Nimic nu s-a schimbat de atunci. Democrația este blestemată să-i 

accepte în rândul ei și pe ticaloși. Ce face diferența sunt legile. Democrația trebuie să aibă legi care să-i poată 
condamna pe ticăloși. S-a schimbat ceva de acum un sfert de secol? Aici � ecare judecă. Desigur că cei care 

au fost bătuți în Piața Victoriei la 10 august 2018 vor spune că nu s-a schimbat nimic.

RĂNILE 
RĂZBOAIELOR

Cine și-l mai amintește 
pe generalui Clark, șeful 

forțelor armate NATO în 
vremea războiului din Iugoslavia? 

Nimeni, probabil. El a decis soarta 
Serbiei.  Miloșevici? A murit. România 

a fost de partea NATO în războiul din 
Iugoslavia. Nu știm cu claritate ce a 
fost atunci, dar, cu siguranță, poziția Ro-
mâniei a netezit calea ei spre aderarea 
la Alianța Nord-Atlantică. România nu 
recunoaște nici azi, în mod o� cial, Re-
publica Kosovo. Dar echipa de fotbal a 
României joacă cu echipa Kosovoului. 
Serbia nu poate uita nici azi inter-
venția NATO, dar știe că viitorul ei 

nu poate �  decât alături de UE. 
Serbia are o cerere o� cială de 

aderare la UE, deși inima 
ei este lipită de cea a 

Rusiei.

ZIARUL FINANCIAR
20 IAN. 1999

DAN PAVEL, 
ANALIST 

ȘI PROFESOR 
DE ȘTIINȚE 
POLITICE
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„Niciun om nu poate să intre în apa aceluiași râu de două ori, deoarece nici râul și nici omul 
nu mai sunt la fel”, scria Heraclit, ¥ losof presocratic care a murit în 470 înainte de era creștină. România de azi 
poate ¥  comparată cu cea de acum 25 de ani, dar cu nuanțe pentru că nu mai este aceeași. Au existat în istorie 

popoare care aveau același nume pentru culorile verde și albastru sau pentru culorile roșu și galben. Au învățat să 
facă distincția în momentul în care au intrat în contact cu alte limbi, care o făceau deja. Ochiul uman poate să facă 

deosebirea între 1000 de culori, dar limba scrisă/vorbită nu are cuvinte pentru ele. În economie e la fel. Autarhia 
nu ajută pe nimeni. Schimburile libere te ajută să crești, să faci deosebirea, pentru că vezi unde greșești și unde poți 

îmbunătăți. Cum se leagă lucrurile peste ani! Acum 24 de ani scriam despre insistența producătorilor de a bloca 
importurile, azi scriem, aproape identic, despre insistența agricultorilor de a bloca importurile ucrainene.

+ 25 DE ANI
1 FEBR. 2023

ZIARUL FINANCIAR
5 FEBR. 1999

ROMÂNIA, 
CONDUSĂ DE TO DO LIST

Au fost ani în care un împrumut (“tranșă”) de 
la FMI de 100 de milioane de dolari era socotit ca 

un fel de ploaie ce cade exact atunci când pământul are 
nevoie de ea. O binecuvântare, așadar. Doar că, de-a lungul 

anilor, FMI nu a venit la București doar cu panto� i rupți ai lui 
JeÈ rey Franks, ci și cu o listă. Cum a venit, mai apoi, și Comisia 
Europeană - vă mai amintiți de celebrele to do list? Ilie Șerbă-
nescu, primul director al Ziarului Financiar și cel mai sceptic din-
tre economiștii vremii, scria, în februarie 1999, despre starea de-
plorabilă a economiei, despre legile barbare adoptate aiurea, 

despre puțina știință a celor ce conduc țara. Acum România 
nu mai este în starea de atunci. A împrumutat de la FMI 

și UE, în criza din 2009-2010, 20 de miliarde de do-
lari și i-a putut rambursa relativ ușor. Dar proble-

mele subliniate de Ilie Șerbănescu rămân.

PLEDOARIE 
PENTRU 

COMERȚUL LIBER
Profesorul de economie 

Alexandru Tașnadi face, într-o 
amplă analiză, acum 24 de ani, 

apologia liberului schimb de măr-
furi, în fața avalanșei de cereri ca 
importurile să � e, dacă nu interzise, 
cel puțin restricționate. Dar liberul 
schimb aduce competiție, ceea ce 
înseamnă mărfuri de calitate mai 
bună și un preț mai bun pentru 
consumator, argumenta profesorul 
Tașnadi. Nimic nou față de discu-
țiile de azi, dar încă ceva. În 1990, 
în parlamentul de atunci intra un 
partid, Partidul Liber-Schimbist 
– cu trimitere evidentă la Cara-
giale care râdea de cei care se 
mută de la un partid la al-

tul. Dar tot liber-schimb 
se cheamă, până la 

urmă.

EXTREMISMUL OUT?
Vadim Tudor, Iliescu, Securitatea. Ci-

ne-și mai amintește? Acestea erau temele 
politice, sigur, între multe altele, de acum 

25 de ani și pe care ZF le-a abordat. Aici sunt 
puține de spus. Așa cum stânca poate avea � -

loane de aur, de argint, de cupru sau poate �  o 
simplă piatră, așa societatea are sursele ei, unele 
bogate, altele limitate. Un lucru poate �  observat 
însă: societățile prospere sunt mai tolerante. 
Acum 25 de ani ne îngrijora “România Mare” a 

lui Vadim Tudor, azi toate televiziunile sunt 
cu ochii pe un partid de care nimeni nu 

auzise până la alegerile trecute.

ETERNA PROBLEMĂ - 
DEFICITELE GEMENE

La 5 februarie 1999, ZF scria, într-o analiză, 
despre pericolul “de� citelor gemene”, de� citul bu-

getar și de� citul de cont curent. Arăta că echilibrul 
macroeconomic este extrem de fragil, mult mai fragil în 

comparație cu țările cu care ne măsurăm. Dacă am face 
o glumă și am publica în ZF acea analiză scrisă acum 24 
de ani, cu mici ajustări, ei bine, nimănui nu i s-ar părea cara-
ghios și nici n-ar observa. Pentru că, în ciuda faptului că Ro-
mânia a făcut un salt spectaculos în acești ani, blestemul ei 
este să aibă un de� cit bugetar mare pentru că are venituri 
mici la buget. Iar, în condițiile în care importă masiv 
mâncare, deși este o țară cu pământ fertil, are și un 

de� cit de cont mare, așa că, an de an, joacă pe sâr-
mă, cu sabia deasupra capului, rugându-se ca 

agențiile de rating să n-o arunce la “gunoi”.

ROMÂNIA, 
CONDUSĂ DE TO DO LIST

ZIARUL FINANCIAR
5 FEBR. 1999

ZIARUL FINANCIAR
1 FEBR. 1999

ILIE 
ȘERBĂNESCU, 

DIRECTOR 
EDITORIAL
1999-2001
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Cu 25 de ani în urmă, presa economică, atât cât era ea, urmărea, cu precădere, privatizările, dincolo de interminabilele 
discuții despre buget și de¥ cite. Cine cu cine, care cu care. Fondul Proprietății de Stat (FPS) avea un sediu uriaș în Centrul Vechi 
al Bucureștiului, aproape de Banca Națională. Ce se privatiza puțini știau pentru că, cum a spus primul premier al României 

postrevoluționare, Petre Roman, “economia României este un morman de ¥ are vechi”. Așa că ei vindeau “¥ er vechi”. Multe 
privatizări au eșuat și multe întreprinderi socialiste au ajuns, la propriu, în cuptoarele oțelăriilor drept “¥ er vechi”. Altele au 

avut succes și acum împart pro¥ tul. La 13 februarie curent, ZF făcea socoteala împărțirii pro¥ tului record al OMV, de 10 mld. lei: 
OMV 12%, statul 8%, Pilonul II de pensii, 3%. OMV nu a plătit impozit pe dividendul record, dar pensionarii au dat 8%.

ZIARUL FINANCIAR 
11 FEBR. 1999

ZIARUL FINANCIAR 
15 FEB. 1999

+ 25 DE ANI
13 FEBR. 2023

ZIARUL FINANCIAR 
19 MART. 1999

CINE... UNDE...
CE-A FĂCUT...

Ziarul Financiar a fost 
structurat și gândit timp de 

șase luni până la lansare. În mar-
tie 1998 se făceau primele anga-
jări, iar abia în noiembrie 1998 se 
lansa ziarul. La Rubrica Leul - Ochi 
și Urechi, unde ziarul mai respira 
printre cifre și evoluții macroeco-
nomice, intrau știri despre Cine...
unde... ce-a făcut..., cum ar �  no-

minalizările la Oscar sau că 
„Brașovenii pot trimite 

� ori prin poștă”.

TRECEREA SPRE 
PLĂȚILE ELECTRONICE  

ATUNCI ȘI ACUM
Cardurile abia începeau să � e folosite în 

acei ani. „Banii de plastic, o formă moder-
nă de plată care câștigă tot mai mult te-
ren” – era supratitlul unei analize despre 
evoluția pieței cardurilor, cu prezenta-
rea ofertelor de la BCR și BRD, încă 

neprivatizate.

Cu 25 de ani în urmă, presa economică, atât cât era ea, urmărea, cu precădere, privatizările, dincolo de interminabilele 
discuții despre buget și de¥ cite. Cine cu cine, care cu care. Fondul Proprietății de Stat (FPS) avea un sediu uriaș în Centrul Vechi 

CĂDEREA LEULUI FAȚĂ 
DE DOLAR DIN MARTIE-

APRILIE 1999
Anul 1999 a fost unul din  cei mai grei ani de 

după revoluție. După o perioadă de așa-zisă sta-
bilitate, 1992-1996, dar în care statul a subvenționat 
masiv întreprinderile de stat deși nu aveau produ-
se și servicii competitive ca să reziste pe piață, au 
fost necesare reforme și privatizări rapide. BNR 

nu avea rezerve su� ciente și leul a început să 
scadă vertiginos în fața dolarului. Cu FMI 

la București, leul urca și cobora ca în-
tr-un carusel. 

ROMÂNIA ȘI 
AJUSTAREA FISCALĂ

Singura deosebire dintre comentatorii de acum 
24 de ani și cei de azi, aceeași, este culoarea părului. 

Lucian Croitoru vorbea în 1999 despre “ajustarea � scală” 
dramatică ce trebuie să o facă Finanțele, de la un de� cit bu-

getar de 4% din PIB la unul de 2%, asta după încă o ajustare fă-
cută în 1997 când Produsul Intern Brut căzuse și bani nu mai erau. 

Coaliția CDR a plătit cu vârf și îndesat prostiile făcute de guvernele 
de stânga de dinainte și, în � nal, avea să piardă alegerile din 2000, 
cu un Ion Iliescu reîntors la Cotroceni. Dar guvernul Năstase a be-
ne� ciat de măsurile luate în acei ani, mai cu seamă de cele ale 
premierului Mugur Isărescu. Poate nu vă este cunoscută poves-

tea, dar nu pare că seamănă cu ceea ce se întâmplă azi? Din 
nou, necesitatea ajustărilor � scale. De ce? Pentru că, la 

fel ca în urmă cu 25 de ani, guvernele succesive nu 
au știut cum să echilibreze balanța veniturilor 

și a cheltuielilor.

AUSTERITATE 
SAU RELANSARE?

Valentin Lazea, BNR, vorbea, în 
februarie 1999, despre disputa din-

tre cei care susțin un buget de auste-
ritate și cei care vor un buget de “relan-

sare economică”. Desigur, comentează el, 
partizanii celei de-a doua ipoteze sunt mai 

mulți. Cine nu vrea “relansare economică” 
într-o țară sleită de puteri? Dar “relansarea” 
ar presupune cheltuieli mai mari pe care sta-
tul nu și le permite pentru că, pur și simplu, 
este cu buzunarele goale. Există o legătură 
clară între de� citul bugetar și rata in� ației 
și între de� citul bugetar și de� citul de cont 
curent. După toate cheltuielile nesăbuite fă-
cute în trecut, în care toată lumea a primit 
subvenții, de la energie la alimente, iată 
că poștașul vine la ușă cu nota de pla-

tă. Așa că bugetul nu poate �  decât 
unul de austeritate, spune Lazea. 

Nu vi se pare cunoscut, chiar 
dacă nu cunoașteți epoca?

E BINE SĂ AI 
AUTOSTRĂZI, DAR BANI 

PENTRU ELE AI?
Despre bugetul pe 1999 vorbește și eco-

nomistul Claudiu Doltu și susține ideea 
că, da, ar �  bine să avem bani pentru “dez-
voltare”, autostrăzi, drumuri, subvenționarea 
exporturilor, dar un astfel de buget are un 

preț major care presupune abandonarea 
obiectivelor privind in� ația sau a țin-

telor stabilite pentru echilibrul 
extern.

ZIARUL FINANCIAR 

BĂNCILE NU 
POT TRĂI FĂRĂ CLIENȚI.

Dar nu cu orice clienți. În 1999, prețul 
unui credit era foarte mare, în bună măsură 

indus de in� ație. În plus, companiile se loveau 
de neîncrederea bancherilor că debitorul ar pu-

tea să-și ramburseze creditul. O� țerii de credit nu 
aveau la dispoziție multe mijloace pentru analizele 
de risc. Băncile nu cunoșteau gradul de expunere 

a debitorului și, astfel, a apărut Centrala Riscuri-
lor Bancare prin intermediu căruia un o� țer 

de credit putea ști care este “pro� lul � -
nanciar” al potențialului debitor.

MEDIUL ACADEMIC, 
ADUS ÎN PRESA DE BUSINESS

Ziarul Financiar a fost de la început un spațiu de dezbatere 
pentru mediul academic, pentru specialiștii în economie care 

urmau de fapt să împingă modernizarea economiei și societății. 
Economiștii de înaltă ținută Lucian Croitoru, Valentin Lazea, Claudiu 

Doltu, Lucian Liviu Albu, invitați de Costea Munteanu, dezbăteau săp-
tămânal câte o temă. Pe 11 februarie 1999 erau invitați să scrie despre 
bugetul pe 1999, sub un titlu relevant și astăzi: buget de relansare sau 
de gestionare a crizei? Acești economiști au fost printre principalii pro-

motori ai pieței libere și libertății antreprenoriale din România, vocea 
lor � ind mult mai credibilă decât a unor economiști cu funcții în 

BNR de exemplu, care au scris și la Scânteia în anii '80 dar au 
insistat apoi să dea și lecții de capitalism, chiar până 

în prezent.
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Trecutul este cel mai cumplit prezent. Pentru că îți trebuie ani de zile să-l uiți. Economia are aceleași 
apucături ca oamenii. Așa cum oamenii nu se pot schimba de la o zi la alta, nici economia nu se poate 

schimba de la o zi la alta. Pentru că ea este făcută de oameni. Nu poți să-i ceri unui olar, chiar maestru în 
meseria lui, să-ți cioplească, dintr-o dată, o statuie în marmură. Noi ne-am grăbit și nu e rău. „Pașoptiștii” 

au încercat „arderea etapelor”. Nu prea le-a mers. Acum, cu noile tehnologii, s-ar putea sări peste etape. 
Dar etapele de inițiere nu pot ¥  sărite. Pentru economia României, anii '90 au fost etapele de inițiere.

+ 25 DE ANI
8 MART. 2023

ZIARUL FINANCIAR 
8 MART. 1999

ZIARUL FINANCIAR 
12 MART. 1999

FMI: CÂNDVA 
BINECUVÂNTARE, 
ACUM PACOSTE

Au fost ani în care România stătea cu mâna întin-
să la FMI și-i cerșea îndurare. Cu orice tranșă primită, 

România se simțea mai sigură. În primăvara lui 1999, 
BNR avea 2,5 miliarde de dolari în rezervă din privatizări 

și aștepta banii din privatizarea Dacia Pitești și a Bancpost, 
așa că nu-și făcea, în ciuda unui an foarte greu, probleme cu 
serviciul datoriei externe – cu un vârf de plată în mai-iunie de 
un miliard de dolari. Au fost anii privatizărilor, Rusia era în-
tr-o criză profundă iar România tânjea după banii oligarhi-
lor care părăseau Federația pentru câștiguri mai bune. Oli-
garhii ruși aveau bani, iar România, talciocul Europei de 

Est, avea ce vinde de prin casă. Că multe din fabricile 
privatizate au ajuns la � er vechi iar promisiunile de 

investiții s-au evaporat ca aburul ce-l expiri în-
tr-o noapte geroasă e o altă poveste.

AGENȚIILE DE EVALUARE 
FINANCIARĂ, ETERNA PACOSTE

Dacă guvernele de după revoluție au iubit ceva 
mai mult decât orice, ei bine, această dragoste s-a re-

vărsat în ordine bine calculată:  FMI întâi și apoi agențiile 
de rating. Poate și grație acestei iubiri JeÈ rey Franks, șeful 

misiunii Fondului, a venit la București cu panto� i rupți, iar  
Paul Wolfowitz, șeful Băncii Mondiale, a mers într-o moschee 
la Istanbul, unde trebuie să te descalți, cu ciorapii găuriți. Dar 
nu doar guvernul a manifestat această fără de margini dragoste. 
Băncile românești au fost mereu sub o atentă monitorizare. 
La fel și � nanțele țării. Poveștile pe care le citim azi în ziarele 
de business nu sunt noi. Doar oamenii vor mereu ceva nou. 
Doar că, pe ici pe colo, lucrurile s-au schimbat. Economia 

nu mai suferă de o cumplită lipsă de lichiditate, guver-
nul se poate împrumuta repede, chiar dacă la cos-

turi mari din cauza de� citelor, iar FMI nu mai 
este sperietoarea de acum 25 de ani.

INVESTIȚIILE, 
SINGURA SOLUȚIE

Investițiile străine nu depă-
șeau în 1999 un miliard de dolari 

pe an. Anul trecut au trecut pragul 
de 12 miliarde de euro, iar soldul 

lor a fost, la � nalul anului trecut, de 
108 miliarde de euro. “Există un po-
tențial uriaș de creștere în majoritatea 
sectoarelor economice iar investitorii 
străini ar putea veni să producă pen-
tru piața locală”, scria, într-un editorial 
din martie 1999, economistul Horia 
Gălățeanu. Investitorii au venit, unii 
cu mai mulți, alții cu mai puțin bani. 
Cert este ca, la un sfert de secol 
distanță, economia este împăr-
țită � fty-� fty. Jumătate antre-

prenori români, jumătate 
capital străin.

GREAUA ȘTIINȚĂ A REGLEMENTĂRILOR
În martie 1999, CNVM interzicea vânzarea de valori 

mobiliare în absență după ce primise semnale că acți-
unile unor societăți sunt vândute fără acordul acționarilor. 

Reglementarea a fost o problemă grea a anilor '90 ai secolu-
lui trecut, economia era un fel de “Vestul Sălbatic” sau un “No 
man's land”. Acum, de bine de rău, lucrurile sunt mai aranjate. 
Bursa funcționează, nu e tocmai ce ar putea �  la dimensiu-
nea unei piețe ca cea a României, dar este. PIB-ul a sărit de 

300 de miliarde de euro, ușor oamenii economisesc și, 
în mod � resc, caută soluții pentru a-și păstra banii în 

siguranță. Iar piața de capital a devenit o soluție. ZIARUL FINANCIAR 
8 MART. 1999

HORIA GĂLĂȚEANU, 
REDACTOR AFACERI ȘI 

FINANȚE, 1998-2001
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În aprilie 2023, deși economia este mult mai puternică decât în 1999, nu sunt destui bani la 
buget, exact la fel ca și acum 25 de ani. Ca urmare, guvernul discuta în aprilie 2023 o nouă 
taxă pentru marile companii. Între timp această taxă a și fost aprobată. Astăzi, una dintre 

marile teme ale economiei este de¥ citul uriaș extern din sectorul agroalimentar, de circa 5 mld. 
euro pe an. Întrebarea este dacă lipsa unor bănci puternice cu capital local imediat ulterior 

lichidării Bancorex și vânzării Băncii Agricole nu a in® uențat această evoluție.

PRIMA PAGINĂ 
3 FEB. 1999

ZIARUL FINANCIAR 
21 APR. 1999

BUGETUL PE 1999, 
VOTAT CA ȘI ACUM, DUPĂ ÎNCEPEREA 

ANULUI, ABIA ÎN FEBRUARIE
Ministrul � nanțelor de atunci, Decebal Traian Remeș, 

prezenta în fața Parlamentului bugetul pe 1999 în februa-
rie 1999, deci la două luni după începerea execuției bugeta-
re, ceea ce se întâmplă și astăzi în mulți ani. Ziarul Financiar 
era singura publicație care își permitea să pună pe prima 
pagină în mod detaliat un subiect important dar proba-
bil destul de plictisitor pentru foarte mulți: cum este 

structurat bugetul României. Cu toată criza, de� citul 
bugetar asumat era de doar 2,4% din PIB în 1999, 

față de peste 5% în 2023. 

LICHIDAREA BANCOREX 
A FOST UN PUNCT CRITIC AL 

ANULUI 1999
Anul 1999 a fost un an cât un deceniu. Criza 

valutară, amenințarea cu încetarea de plăți din 
cauza scadențelor suprapuse a trei serii de obliga-

țiuni în acel an la care se adăuga problema Bancorex, 
închiderea și restructarea întreprinderilor nepreformante 

au făcut din ’99 unul dintre cei mai grei ani de după Revo-
luție. Puțin a lipsit ca economia și societatea să nu alunece 
într-un derapaj enorm, din care să nu iasă timp de decenii. 
Situația a fost la limită. Bancorex, banca statului specializată 
în operațiuni de comerț exterior, care deținea circa 25% din 
sistemul bancar, a trebuit pur și simplu să � e lichidată și 
absorbită de către BCR. Pe data de 1 martie 1999, Consiliul 
de Administrație al BNR a hotărât să instituie regimul 
administrării speciale. Ziarul Financiar a titrat atunci 

că BNR a preluat responsabilitatea pentru Banco-
rex. Pasivele băncii au fost acoperite de o emisi-

une specială de titluri de stat a guvernului, în 
valoare de 2 mld. dolari. 

ÎN 1999, MARI EMOȚII 
PRIVIND DATORIA EXTERNĂ A ROMÂNIEI. 

În acel an veneau la scadență trei emisiuni de obligațiuni, 
din care două emise chiar în 1996, de către guvernarea Văcăroiu, 

când era ministru de � nanțe Florin Georgescu. Chiar au existat și 
acuze între responsabilii din BNR și Finanțe din acei ani, la o confe-
rință desfășurată la Palatul Parlamentului, că cele două emisiuni 

au fost în mod deliberat aranjate pe 3 ani pentru a crea pro-
bleme guvernului următor, guvern de dreapta, în 1999, 

pentru că preconizau că PSDR va pierde alegerile.

+ 25 DE ANI
21 APR. 2023

DECIZIA CARE A 
PUS ROMÂNIA PE 

TRAIECTUL UE ȘI NATO
Foarte criticată atunci, decizia președinte-

lui Emil Constantinescu de a permite survol 
aerian prin România pentru aviația NATO care 
mergea spre Belgrad s-a dovedit ulterior facto-
rul principal prin care România a convins Oc-
cidentul că vrea să intre în NATO și UE. Deci-
zia a fost contestată puternic în epocă de 

alte ziare precum Adevărul, precum și 
de partidele de stânga. 

ZIARUL FINANCIAR 
1 MART. 1999
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25 de ani mai târziu cu totul altele sunt cele mai importante știri din economie. 
De la Electrica taie curentul datornicilor, astăzi câteva zeci de mii de persoane 

¥ zice și-au instalat panouri fotovoltaice, care au ajuns la o capacitate cât un 
reactor nuclear de la Cernavodă. De actualitate în 2023 mai este prăbușirea City 

Insurance, adică un fel de Bancorex actual al pieței asigurărilor.

+ 25 DE ANI
5 MAI 2023

PRIMA PAGINĂ 
5 MAI 1999

ZIARUL FINANCIAR 
11 MAI 1999

ZIARUL FINANCIAR 
10 MAI 2000

MAREA BRITANIE A 
SUSȚINUT PERMANENT 

ROMÂNIA ÎN UE CHIAR DACĂ 
APOI A VENIT BREXITUL

Tony Blair, premierul britanic din 1999, 
a venit în mai la București și a ținut un 
discurs istoric în Parlament. A fost un 
semnal foarte puternic că marea eco-
nomie de la celălalt capăt al Uniunii Eu-
ropene susține drumul României spre 
UE și NATO. De atunci, niciun alt pre-
mier al Marii Britanii nu a mai vor-

bit în Parlamentul României. 

UN TITLU 
PREMONITORIU: 

BRITANICII NU DOAR 
CĂ NU VOIAU EURO, 

DAR PÂNĂ LA URMĂ AU 
ȘI IEȘIT ȘI DIN UE

În 1999, proiectul euro era aproape gata, iar 
moneda unică urma să � e lansată la 1 ianuarie 
2000. Britanicii au spus încă de la început că 
nu vor în zona euro, și iată că până la urmă au 
decis chiar să iasă și din Uniunea Europeană. 
Italianul Romano Prodi era atunci preșe-
dintele Comisiei Europene și a încercat 

într-o vizită la Londra, pe ultima sută 
de metri, să îi convingă pe englezi de 

viitorul euro, dar nu a reușit. 

VESTITUL BLOCAJ FINANCIAR 
ERA SURSA IMOBILITĂȚII ECONOMIEI.

Cele mai mari companii de stat nu reușeau să-și achite la timp curentul 
electric consumat pentru că la rândul lor nu încasau de la � rmele către care 

vindeau veniturile la timp. Odată rupte din centralele care administrau anterior 
întreprinderile, noile companii erau practic cu mâinile legate pentru că nimeni 
nu știa cum să abordeze noi clienți și să convingă consumatorii persoane � zice 

sau juridice că are cele mai bune produse sau servicii. Structura economiei 
etatiste nu presupunea acțiuni de marketing. Directorii nu aveau grija des-

facerii, ci a producției, de aceea când s-au trezit că trebuie să vândă 
neștiind cum să o facă au început să acumuleze datorii.

CORINA VASILE, 
EDITOR 

AFACERI 1998-2000,
REDACTOR 

ȘEF 2000-2002
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Românii au ajuns să cheltuie 1,7 miliarde de euro în doar un trimestru în 2023, plus 20% față de anul trecut, ceea ce 
înseamnă că anul acesta se vor duce către cheltuieli de 7-8 miliarde euro. Dacă guvernele din perioada 1998-1999 ar ¥  
bene¥ ciat de 8 mld. euro, ar ¥  crezut că au venit extratereștrii. Ritmul de creștere economică în 2023 s-a mai micșorat, 
acesta ¥ ind subiectul de pe prima pagină a ZF-ului din data de 17 mai 2023, însă lucrurile sunt la un cu totul alt nivel 

și chiar dacă datoria externă este mult mai mare, spre 140 mld. euro, și datoria publică la 50% din PIB, oamenii au 
încredere că le vor putea achita și pleacă în vacanțe mai mult ca niciodată.

+ 25 DE ANI
17 MAI 2023

PRIMA PAGINĂ 
17 MAI 1999

PRIMA PAGINĂ 
24 MAI 1999

ANUL 1999 A FOST ANUL 
PRIVATIZĂRILOR: SIDEX, PRINTRE OBIECTIVE

Interesul investitorilor străini pentru achiziția Sidex Galați a fost 
destul de mare. FPS a primit cinci scrisori de intenție pentru cumpărarea 

combinatului, printre care una de la grupul italian Marcegaglia. Sidex era îm-
povărată de un credit de 140 mil. dolari la către un consorțiu de bănci elvețiene, 

precum și o datorie uriașă la către Conel pentru neachitarea energiei electrice. 
Între timp, compania a fost cumpărată de Ispat, parte din grupul Lakshman Mit-

tal. În ’89, 1 din 6 gălățeni lucra la combinatul cu 50.000 de angajați. Astăzi 
mai are 8.000. În anii '90, Sidex era căpușat de � rme ale politicienilor care 

livrau materie primă sau cumpărau de la Sidex în condiții avantajoa-
se. Și mai recent, Sidex a ajuns pe mâinile altui indian, de data 

aceasta în grupul Liberty. 

FRANCEZII URMAU 
SĂ SE INSTALEZE LA PITEȘTI

Renault urma să semneze cu fondul proprietă-
ții de stat actul de cumpărare a Dacia, reînnoind 

astfel legătura din anii ’70, când România, din dorința 
de a se industrializa rapid, a cumpărat licențe de pro-

ducție ale mărcii Renault. În anii ’80, constrâns de da-
toria externă și în condițiile creșterii prețului mondial al 
petrolului, guvernul de atunci nu a mai făcut față și a nu a 
mai ținut pasul cu modernizarea uzinei Dacia și, de fapt, 
a întregii economii. Astăzi, Dacia este un nume mondial, 
iar cei care au realizat atunci contractul de privatizare 

din partea română au fost vizionari pentru că au 
reușit să integreze fabrica de la Pitești în cadrul 

unuia dintre primele concerne mondiale de 
automobile. 

SAGA BANCOREX 
A FOST UNUL DIN 

SUBIECTELE ECONOMICE 
FAVORITE DIN ’99

Bancorex a fost salvat de guvern, iar cre-
ditele acordate de bancă, așa-numitele 
credite neperformante de la Bancorex, au 
fost mutate către o Agenție de Valori� care 
a Activelor Bancare, care a devenit celebra 
AVAB. Articolul vorbește despre primele 

186 de dosare transferate de la AVAB 
la Bancorex. Numărul acestora 

urma să ajungă la 2.000. 

O INSTITUȚIE 
AL CĂREI SUCCES STĂ CHIAR 

ÎN DESFIINȚAREA SA
FPS – Fondul Proprietății de Stat –, în� in-

țat ca să preia participații la întreprinderi 
de stat și să le vândă mai departe, urma 
să își închidă o mare parte din sucursale, 
conform știrii din mai ’99. „FPS a privatizat 
două treimi din numărul total al societă-

ților propuse la privatizare de la în� in-
țarea instituției”, spunea atunci di-

rectorul instituției, Radu Sârbu. 

COMENTATORII ZF 
DE ATUNCI, ASTĂZI PROFESORI 

UNIVERSITARI LA ASE
Profesorul universitar Cristian Păun, care predă as-

tăzi la Facultatea de Relații Economice Internaționale 
– ASE București, era atunci asistent universitar și scria 
frecvent în Ziarul Financiar. În acest articol abordează 

componenta politică a riscului de țară. Riscul de 
țară este motivul pentru care unele state se îm-

prumută mai ieftin și altele mai scump.

ROMÂNIA SE 
ÎMPRUMUTA ATUNCI 
CU 82% ÎN LEI ȘI CU 

10% ÎN DOLARI 
Din cauza in� ației foarte 
mari din ’99, statul român 
ajunsese să se împrumute cu 
o dobândă de 82% la lei și de 
10% la dolar. Foamea de � nan-
țare de atunci este prezentă și 
astăzi, chiar dacă dobânzile 
sunt mai reduse. Cheltuia-
la cu dobânzile aferente 
datoriei publice este tot 

mai mare pentru 2023, 
� ind de aproape 2% 

din PIB. 

ZIARUL FINANCIAR 
25 MAI 1999
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Pe prima pagină a Ziarului Financiar din 13 octombrie 2023 este publicată declarația lui Daniel 
Dines, un IT-ist român care a ridicat compania UiPath la afaceri de 1 mld. dolari pornind de la 1 

milion de dolari în urmă cu zece ani. De fapt, sectorul de IT a devenit cel mai mare creator de locuri 
de muncă din rândul companiilor mari și mijlocii din ultimul an. Subiectele de pe prima pagină, 

dacă ar vrea cineva să le judece azi în comparație cu cele de acum 23 de ani, vorbesc despre investiții, 
despre angajări și despre cu totul alte perspective față de peisajul destul de sumbru al anului 2000. 

Totuși, ¥ rul speranței așa cum se întrevedea încă din acei ani iată că nu s-a rupt și așa cum se scria la 
aniversarea unui an de ZF, totuși România “mai are o șansă.”

+ 25 DE ANI
13 OCT. 2023

PRIMA PAGINĂ  
14 OCT. 1999

ZIARUL FINANCIAR 
16 NOV. 1999

ȘI ATUNCI ȘI ACUM 
LUPTA ÎMPOTRIVA CREȘTERII 

PREȚURILOR LA ENERGIE
Mugur Isărescu, și atunci și acum guvernatorul 

BNR, cerea regândirea  procesului de indexare 
automată a tarifelor de energie și comunicații în 

funcție de evoluția cursului de schimb pentru că îi 
dădea peste cap toate calculele de in� ație. „Nu este 
normal ca acești furnizori, care bene� ciază de o 
poziție monopol pe piața românească, să � e sin-

gurii care câștigă de pe urma acestor majorări, 
în timp ce toți ceilalți pierd”, spunea atunci 

Isărescu. In� ația urma să depășească 
43% în ’99.

NU EXISTĂ 
O ALTĂ IEȘIRE DIN 

MARASMUL ACTUAL 
DECÂT LIBERALISMUL, 
DAR NE INTERESEAZĂ 

OAMENII
În articolul de aniversare a unui an 

de la apariția ZF, Ilie Șerbănescu, di-
rectorul editorial de atunci al publica-
ției, arăta că evoluția Ziarului Financiar 
depindea de evoluția economiei și că 
în tumultuosul an 1999 era normal să 
� e di� cultăți. Ulterior, într-adevăr, Ziarul 
Financiar a decolat odată cu economia, 
care a prins aripi în perioada 2000-
2008, ca urmare a aderării la Uniunea 
Europeană și NATO.
„Discursul ZF este liberal. Nu există 
o altă ieșire din marasmul actual 
decât liberalismul, dar ne inte-
resează oamenii. Ei trebuie să 
constituie scopul reformei”, 

spunea atunci Ilie Șerbă-
nescu.

MOMENT ISTORIC 
PENTRU ROMÂNIA ÎN 

OCTOMBRIE ’99, COMISIA 
EUROPEANĂ ANUNȚĂ CĂ VA ÎNCEPE 

NEGOCIERILE DE ADERARE
Comisia Europeană a anunțat atunci că împre-

ună cu Bulgaria, Letonia, Lituania, Malta și Slo-
vacia, România intră în grupul țărilor care urmau 
să înceapă negocieriele cu Uniunea Europeană 
pentru aderare. Dintre toate acestea, România 
și Bulgaria au aderat în 2007, iar celelalte țări în 
2004. Pentru România, Comisia se uita la par-
curgerea unor reforme economice coerente și 
ameliorarea situației copiilor din orfelinate. 
Celelalte țări din est care sunt astăzi mem-

bre ale UE, Cipru, Cehia, Estonia, Unga-
ria, Polonia și Slovenia, începuseră 

negocierile în 1998.

ERAM ÎN “CLUB” 
CU INDONEZIA, PAKISTAN 

ȘI VENEZUELA
România era în acei ani privită de piețele 

internaționale � nanciare ca un paria, � ind 
asociată cu Indonezia, Pakistan sau Venezue-

la, din punctul de vedere al riscului de țară. Era 
foarte greu să convingi piețele internaționale 
că poți rezista în condițiile în care nevoile erau 
mari și resursele erau puține, mai ales cele valu-
tare. Și atunci ca și acum, piețele se uită foarte 
mult la relația dintre de� citul de cont curent, 
datoria externă pe termen scurt și pe ter-

men lung și nivelul rezervelor valutare și 
se considera că eram foarte slabi din 

acest punct de vedere.

ZIARUL FINANCIAR 
16 NOV. 1999
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23 de ani mai târziu, articolul de pe prima pagină din Ziarul Financiar din 23 martie 2023 
abordează situația stocurilor de cereale deținute de fermierii români în condițiile în care piața a fost invadată 

de cerealele din Ucraina. Tot pe prima pagină, evoluția cifrei de afaceri a Dacia în 2022, cu o creștere de 
20%. După cum se observă, primele pagini din martie sau din aprilie 2000 au mai multe știri externe față 

de prezent, ceea ce arată într-un fel faptul că oamenii sunt mai puțin atenți azi la ceea ce se întâmplă în 
străinătate pentru că nu mai sunt atât de dependenți de piețele și evenimentele internaționale.

+ 25 DE ANI
23 MAR. 2023

PRIMA PAGINĂ 
23 MART. 2000

ZIARUL FINANCIAR 
17 APR. 2000

PETROM AR PUTEA 
SCUMPI BENZINA

Un titlu de actualitate și azi: „Pe-
trom ar putea scumpi benzina“, dar 

acum se numește OMV Petrom
Situația de pe piețele internaționale de țiței 

este similară cu cea din 1999. Din cauza tensiu-
nilor geopolitice, prețul petrolului este în creș-
tere, astfel că sunt așteptate și astăzi ca și atunci 
noi scumpiri ale benzinei. Și atunci și acum 
este vorba de un monopol al exploatării re-
surselor petroliere din România. Atunci Pe-

trom era sub controlul statului român 
100%, astăzi este sub control austri-

ac 51%, iar statul mai are 20%.

PAPA VREA PACE…
O temă de mare actualitate: crearea 

unui stat palestinian ca soluție pentru 
con� ictul israelo-palestinian

În cadrul unui pelerinaj istoric la Bethleem, 
Papa Ioan Paul al II-lea a� rma atunci că Vatica-
nul a recunoscut dintotdeauna “dreptul natural 
al poporului palestinian de a avea o patrie și 
de a trăi în liniște și pace cu celelalte popoa-
re din zonă”. Și iată de ce este interesant să 

vezi ce se scria în ziare acum 25 de ani și 
în prezent.

EXPLOZIA 
DE PE WALL STREET...

În primăvara anului 2000, piețe-
le � nanciare din America s-au cu-

tremurat mai ales ca urmare a crizei 
companiilor din sectorul IT listate pe 
NASDAQ. Indicele NASDAQ a scăzut 
în doar două săptămâni în perioada 
martie-aprilie cu circa 30%. Criza de 
pe piețele vestice era importantă 
pentru  piețele de periferie pre-

cum România pentru că scădea 
apetitul de investiții în est.
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ACUZELE LUI 
BALTAZAR. DE CE BNR 

RESPINGE MODIFICAREA LEGII 
COOPERATIVELOR DE 

CREDIT - BĂNCI POPULARE?
Începea să se acumuleze o nouă tensiune pe 

piața � nanciară  și anume băncile populare. 
Deși erau doar cooperative de credit, ne� ind 
sub administrarea și supravegherea Băncii Nați-
onale, faptul că purtau numele de bănci inspira 
încredere oamenilor care au depus sute de mili-
oane de lei la una dintre acestea, numită Banca 
Populară Române. Într-un mod absolut ridi-
col, reprezentanții Băncii Populare Română 
a� rmau că nu sunt bănci, ci sunt bănci po-

pulare conform legii, ca și cum  merele 
roșii nu sunt mere. Bogdan Baltazar 

era președintele BRD.

„VORBITUL 
SCRÂȘNIND PRINTRE 

DINȚI I-A SEDUS 
PE MULȚI ROMÂNI”

Jurnalista ZF de atunci Ana Dinescu a sesizat 
corect că Teodor Stolojan mai mult mima in-
teresul pentru o carieră politică decât voia să 
o exercite. Patru ani mai târziu, în 2004, s-a 
retras pe ultima sută de metri în favoarea lui 

Traian Băsescu, care a câștigat președinția 
în fața lui Adrian Năstase. 

RĂZBOIUL DINTRE 
PD ȘI CONVENȚIA 

DEMOCRATĂ ERA LA APOGEU
Convenția Democrată, construită în ju-

rul PNȚCD, a fost nevoită să guverneze cu 
PD, însă până la urmă Traian Băsescu, cel mai 

marcant lider al partidului de până atunci, mi-
nistru al transporturilor, a pus această coaliție 
în genunchi. Premier era Mugur Isărescu, fost și 
actual guvernator al BNR.
„Dacă este nemulțumit, acest demolator de 

guverne să plece de� nitiv din guvern, nu 
doar pentru o lună”, spunea atunci 

Mircea Ciumara, ministru de stat. 

CRIZA FNI 
A FOST LA FEL DE REA 

SAU MAI REA DECÂT 
FALIMENTUL BANCOREX

În mai 2000, cea mai mare escro-
cherie după ’90 și anume FNI - Fondul 

Național de Investiții - a intrat în faliment. 
Criza a survenit ca urmare a supravegherii 

foarte slabe de către CNVM, care așa cum 
scria Ziarul Financiar atunci, a lăsat lucruri-
le de la FNI să explodeze “închizând ochii 
la creșterile fabuloase ale titlurilor fără a-și 
pune întrebări ce le generează și cât de vi-
abile sunt ele.” În scandal a fost adus chiar 
și CEC care nu se știe de ce a semnat un 
contract de garantare a titlurilor FNI. 
Mai mult, criza era cât pe ce să se 

extindă la tot sistemul bancar, cu 
oameni în stradă care voiau să 

își scoată banii din bănci și 
sistemul bancar a fost cât 

pe-aci să colapseze.
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